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0 delu in reorganizaciji sindikata prosvetnih delavcev Slovenije
Iz poročila predsednika tovariša Zorna na plenumu RO dne 2. decembra 1950

Letošnje razdobje dela Sindikata 
prosvetnih delavcev za Slovenijo 
pada v čas, ko se je država pod vod
stvom svoje Partije razvijala z iz
rednim tempom tako na političnem, 
družbenem, ekonomskem kot na so
cialnem področju. III. plenarna seja 
CK KPJ je nakazala osnovo in pot 
za poglobljeno socialistično demo
kratizacijo ne le šolskega ampak 
vsega našega javnega življenja. Ve
liki napori jugoslovanskih narodov, 
da bi čim prej in čim bolje uspo
sobili delovne ljudi za upravljanje 
gospodarstva, napori za nadaljnjo 
odpravljanje posledic birokratizma 
na vseh področjih javnega življenja, 
za štednjo v našem gospodarstvu, 
borba za pravilno zaposlitev, social
no zavarovanje, ekonomično prido
bivanje in razdeljevanje ekonomskih 
dobrin, ter borba za pravilne odnose 
med narodi imajo še prav poseben 
odraz na prosvetnem in kulturnem 
področju in nalagajo prosvetnim de
lavcem izredne naloge.

S poglabljanjem socialistične de
mokracije, z industrializacijo in me
hanizacijo gospodarstva ter s pro
blemom odmiranja države sploh je 
najtesneje povezano tudi vprašanje 
vzgoje in izobraževanja ljudi. Pri 
graditvi socializma v naši deželi »ne 
gre zgolj za to, da nam socialistična 
graditev — drugače rečeno: industri
alizacija v naših družbenih odnosih

— nalaga potrebo, da vzgojimo pre
dane in dobro kvalificirane kadre, 
ne gre niti zgolj za to, da bi morali 
v skladu z vso demokratizacijo na
šega družbenega življenja omogočiti 
najširšim delovnim množicam, da se 
šolajo in neovirano vzpenjajo od 
najnižjih do najvišjih stopnic omi
ke; gre predvsem za to, da s sociali
stično graditvijo spreminjamo samo 
bitnost, samo'bistvo dosedanjega živ
ljenja naših narodov, in da moramo 
v zvezi s tem dati šolstvu določeno 
vlogo tako v organizacijskem kakor 
tudi v pogledu števila in kakovosti 
kadrov ter v pogledu duha njihove 
izobrazbe in vzgoje« (Djilas). V tej 
luči je treba pogledati na delo, us
pehe in pomanjkljivosti Sindikata 
prosvetnih delavcev in njegovega 
Republiškega odbora. v

Sklepi II. občnega zbora Sindi
kata prosvetnih delavcev za Slove
nijo 30. in 31. X. 1949 so zadolžili 
člane za poglobljeno delo na pod
ročju prosvete in kulture, za vidnej
še uspehe na naših šolah, za čim 
boljšo produkcijo filmov, za umet
niško in kulturno vzgojo naših mno
žic preko gledališč in radijske služ
be. Občni zbor je z analizo svojega 
dela in glede na stanje ter potrebe 
na prosvetnem področju prvenstve
no poudaril naloge idejno politične
ga izgrajevanja članov prosvetnega 
sindikata.

Ideološki in strokovni študij prosvetnih delavcev
Obvezni študij iz poslovnega leta 

1949, ki je obsegal teme o nacional
nem in kmečkem vprašanju, o za
družništvu, o patriotizma in morali, 
se je zaključil ob koncu leta in je 
imel kljub nekaterim napakam v 
metodi vodstva zelo velik uspeh. K 
sistematičnemu študiju je privabil 
vse prosvetne delavce in tako od
stranil predsodke, da je študij le 
individualna zadeva nekaterih posa-
mezniltov. Potrebo in korist študija 
so spoznale vse podružnice, in mno
ge so tematiko obveznega študija 
razširile tudi na strokovno področje. 
Po predlogih podružnic in posamez
nikov je Republiški odbor izdelal v 
sodelovanju z Min. za prosveto in z 
Min. za znanost in kulturo ob no
vem letu 1950 nov študijski pro
gram, ki je obsegal teme: 1. O go- 
spodariskih problemih graditve socia
lizma; 2. Borba za enakopravne od
nose med narodi; 3. Razvoj ljudske 
demokracije. Okvirni načrt je nava
jal tudi vso dosegljivo literaturo in 
je priporočil, naj prosvetni delavci 
pridobljeno teoretično znanje uporab
ljajo v praksi pri svojem vsakda
njem šolskem in izvenšolskem delu. 
Razeh tega so sklepi občnega zbora 
navajali članstvo k stalnemu preuče
vanju vseh ukrepov Partije in vlade 
za utrjevanje ljudske oblasti.

Skoraj ob istem času, ko smo ob
javili okvirni študijski program, je 
CK KPJ na III. plenarni seji sprejel 
resolucijo o nalogah v šolstvu, ki je 
naročala vsem delovnim ljudem, da 
naj v borbj za socialistično šolstvo 
mobilizirajo vse svoje ustvarjalne 
sile in naj omogočijo svoboden raz
mah borbe mišljenj in medsebojno 
izmenjavo izkušenj.

Po svoji vsebini je resolucija da
leč prekoračila sam problem šolstva; 
kajti postavila je temelje za vredno
tenje kulturnega, duševnega in 
vzgojnega dela sploh in je še po
sebej nakazala, kakšna naj bo me
toda poglobljene socialistične demo
kracije. Prosvetnim delavcem je dala 
novih pobud in je njih delo močno 
poglobila. Probleme, ki jih je naka
zala resolucija, so razširjali za svoja 
področja sklepi in resolucije vseh 
množičnih organizacij v državnem 
in republiškem merilu. Posebne na
loge prosvetnih delavcev je v zvezi 
z resolucijo osvetlila tudi XIII. ple
narna seja Centralnega odbora Zve
ze sindikatov Jugoslavije v svojih 
sklepih o nalogah sindikatov pri 
usposabljanju delavcev za gospodar
sko upravljanje.

Način študija se je v letu 1950 
izpremenil. Študijski program je bil 
samo okvirni program, ki nakazuje 
smer in navaja študijsko literaturo. 
Člane sindikata usmerja k indivi
dualnemu študiju, a ideološki študij 
Prenaša na prostovoljno osnovo.

Tak okvir študija se je pokazal 
kot izredno uspešen. Zaradi demo
kratičnih načel pri študiju se ni sa
mo povečalo število krožkov in šte- 
vilo udeležencev študija, ampak se 
ie — kar je še predvsem važno — 
Poglobilo študijsko delo, ki je ostalo 
izredno razgibano vse do zaključka

šolskega leta. Ocenjevanje dela se je 
zaradi tega premaknilo iz kvalitet
ne na kvalitetno podlago. Pomanj
kljivosti v metodi vodstva so se 
zmanjševale, tako da je bilo le še 
nekaj posameznih primerov diktira
nja, ocenjevanja s številkami in na
silnih konzultacij. Nekaj primerov 
vsiljevanja študijskega programa s 
strani okrajnih, oblastnih ali sindi
kalnih forumov so okrajni odbori
sami pravilno rešili (Krško, Maribor). 
Okrajni odbori, ki so v tem času že 
sami organizirali in vodili študij, so 
pa mnogoikje pozabili, da bi jim 
lahko poverjeništva ter okrajni ko
miteji pri ideološkem študiju nudili 
veliko pomoč.

Večinoma so podružnice predela
le prvi študijski temi do zaključka 
šolskega leta in so tretjo prenesle na 
začetek novega šolskega leta. RO je 
v zvezi z Min. za prosveto letos do
dal okvirnemu programu za študij 
v množičnih organizacijah še doda
ten program, ki bi najbolje odgo
varjal prosvetnim delavcem. V pr
votno nakazanem okvirnem načrtu 
za študij smo priporočili svojim or
ganizacijam študij splošno kulturnih 
in umetniških vprašanj, kajti prav 
na tem področju občutimo danes po
manjkanje teoretskih osnov. V zve
zi z Državno založbo Slovenije smo 
tozadevno literaturo, ki letos izhaja, 
namenili prvenstveno prosvetnim 
delavcem. Ugotoviti moramo, da so 
na terenu zelo slabo izrabili možnost 
za nabavo teh njig (z izjemo večjih 
mest). Te knjige (Marx-Engels: O 
umetnosti in književnosti, V. G. Be- 
linski: Članki in eseji o književnosti, 
Lenin: O kulturi in umetnosti, G. V. 
Plehanov: Umetnost in literatura) 
bodo pa vsekakor morale služiti za 
študijsko osnovo članom bodočega 
Sindikata kulturnih in umetniških 
ustanov.

K vsemu temu je, »Prosvetni de
lavec« objavil še tudi okvirni do
datni program, ki je izšel v »Pro
svetnem delavcu« dne 15. novembra 
1950. Ta obsega štiri teme: 1. Boj za 
demokratizacijo družbenega življe
nja; 2. Problem učnega in vzgojnega 
dela; 3. Problemi vzgoje v pionirski 
organizaciji; 4. Preučevanje otroka. 
Prva tema je priporočljiva glede na 
pravilno razumevanje naših današ
njih nalog za vse prosvetne delavce, 
dočim bodo zadnje tri prvenstveno 
služile članom Sindikata učiteljev 
in profesorjev.

Navedeni okvirni program je ne
obvezen, kar je povedano že v na
vodilih. Prav to dejstvo pa nalaga 
osnovnim sindikalnim organizacijam 
skrb, da mobilizirajo vse članstvo za 
diskusijo in za sprejem konkretnega 
študijskega programa, da za vod
stvo, pomoč in organizacijo študija 
postavijo najboljše in najsposobnej
še ljudi, ki znajo s svojo razgleda
nostjo in s svojim načinom vodstva 
pridobivati, ne pa odbijati članstvo 
od študija. Individualni študij pa 
pa naj bo prvi pogoj za potrebne in 
koristne konzultacije.

Napake, ki so se v organizaciji 
vodstva študija in pri obravnavanju

snovi ponavljale še iz prejšnje dobe, 
je treba neusmiljeno odpraviti. Po
novno moramo poudariti, da mora 
organizirati in pravilno voditi študij 
sindikat. Zato ne smejo naši funk
cionarji dopuščati nobenega diktira
nja in vodstva študija niti po uprav
ni niti po sindikalni liniji. Kjer koli 
še vodijo študij poverjeniki, ali kjer 
koli še diktirajo študij sindikalni 
funkcionarji, tam se mora študij nuj
no izroditi. Pač pa je treba iskati pri 
študiju mnogo več pomoči, ki jo bo
do pač povsod tam, kjer se bodo 
naše edinice odločile za navedene 
teme, mogli dajati s svojimi drago
cenimi nasveti predvsem mnogi čla
ni okrajnih komitejev in agit-pro- 
pov pri političnih temah, člani pe
dagoškega društva, inšpektorji ali 
poverjeniki pa pri splošnih pedago
ških temah. Mobilizacija skupinske
ga štftdija bo uspela samo takrat, 
kadar bo študij nudil bogato vse
bino in prispeval z dragocenimi na
sveti in izkušnjami iz naše prakse. 
Vedno bolj moramo odpravljati se
stanke take vrste, na katerih se 
članstvo zbira z namenom, da bo 
»preštudiralo« toliko in toliko strani, 
pri tem pa se ne poglablja v pro
bleme, ampak, se le ustavlja pri po
sameznih izrazih in pojmih. Takih 
sestankov ne moremo imenovati štu
dijske, ker so le nekakšni slabi 

i splošnoizobraževalni sestanki. Na
sprotno pa je za uspešno izvedbo 
študijskih sestankov važno poglab
ljanje tistih področij tematike, ki 
nas neposredno zanimajo in s kate
rimi se srečujemo v svoji vsako
dnevni praksi kakor število in obseg 
predelanih strani. Skratka poglab
ljati in razgovoriti se je prvenstveno 
treba o tistem, kar vnaša v naše 
življenje toplino, borbo, odpor, ško
do ali korist. Zato priporočamo, da 
naši okrajni odbori takoj skličejo 
sestanke z aktivom, ki izvaja orga
nizacijo študija in mu v tem smislu 
dajo instrukcije.

V letošnjem šolskem letu je ideo
loški študij razen v redkih okrajnih 
in mestnih odborih v prvih mesecih 
precej zaostal, oziroma se je zadr
ževal večinoma samo ob predmet
nem študiju. Razlog je v glavnem v 
tem, ker so mnoge podružnice in 
mnogi okrajni odbori pričakovali po
sebnih navodil za študij, namesto 
da bi samoiniciativno nadaljevali z 
delom. Nujno je, da se okrajni od
bori osamosvojijo, saj bi morala 
osamosvojitev biti osnovno načelo v 
vsej naši dejavnosti. Priporočamo, 
da se okrajni odbori oziroma bodoče 
okrajne podružnice v glavnem drže 
enotnega študijskega načrta, ker na 
ta način laže nudijo pomoč svojim 
podružnicam oziroma grupam.

Strokovni študij je v glavnem 
vodila upravna oblast, kj je naka- 
zoval^ tematiko, dajala navodila za 
delo in vodila nadzor nad študijem. 
Mobilizacijo za strokovni študij in 
opozarjanje na nujna področja za 
preučevanje strokovnega dela pa so 
imele sindikalne edinice, ki so ta 
študij posebno po velikih centrih že 
tudi doslej organizirale in vodile 
(Maribor, Celje, Ljubljana, Kranj). 
Pri razpravljanju o predmetnem 
študiju, o učnih načrtih, pri disku
siji za novo organizacijo in enotnost 
šolstva so bili naši člani v letošnjem 
letu zelo aktivni.

Res je, da se ideološko delo ne 
da in ne more ločiti od strokovnega, 
ker se prvo kot drugo neprestano 
med seboj prepletata. Zaradi orga
nizacijskih težav pa je bil študij 
vendarle ločen. Zato smo se sporaz
umeli. z Min. za prosveto in z GO 
ZSS, da naj ostane predmetni študij 
v glavnem skrb upravne linije, do- 

■ čim pa splošno pedagoški študij or
ganizirajo in vodijo sindikati.

Sintezo predmetnega in splošno 
pedagoškega študija je pokazal prvi 
povojni pedagoški kongres, ki sta ga 
organizirala Pedagoško društvo LRS 
in Min. za prosveto.

Referati na pedagoškem kongre
su, ki bodo izšli v posebnem zbor
niku v najkrajšem času, bodo vsem 
članom bodočega Sindikata učiteljev 
in profesorjev nudili bogato gradivo 
ža njihovo strokovno in ideološko 
delo in jim bodo obenem izredno 
važno napotilo za sistematično te
rensko delo na vzgojnem področju. 
Ta splošen material pedagoškega 
kongresa naj služi vsem terenskim 
pedagoškim delavcem kot važna 
orientacija pri preučevanju vse 
vzgojne problematike na njihovem 
področju, ki jo bo v bodoče treba 
na podlagi terenskih praktičnih iz- 

' kušenj še naprej razvijati, o njej 
več razpravljati in več pisati.

Vprašanje vloge in nalog pro
svetnih — šolskih delavcev — v 
zvezi z izobraževanjem delavskega 
razreda so nadalje nakazali referat 
tov. Miše Pavičeviča in sklepi XIII. 
plenarne seje CO ZSJ o vlogi sindi
katov pri usposabljanju delovnih 
ljudi za vodstvo gospodarstva. Ti 
sklepi pa ne zadevajo samo organi
zacijo in vodstvo tečajev, ki bodo 
dobili zakonsko obliko, torej kon
kretne nove naloge šolskih delav
cev, ampak tudi študij vsebine ce
lotnega referata o potrebi, nujnosti 
in o oblikah. ideološkega vzgajanja 
in strokovnega dela v sindikalnih 
organizacijah.

Naša podjetja in naše tovarne se 
vedno bolj mehanizirajo, uvajamo 
več strojev in modernejše stroje. 
Delavci so v zadnjih dveh mesecih 
neposredno prevzeli upravljanje po
djetij in tovarn. V socializmu mora 
delavec postati gospodar stroja. Z 
večjo mehanizacijo tovarn in z no
vim socialistifnim načinom uprav
ljanja in gospodarjenja pa se ne bi 
prav nič spremenilo, ako bi ostal 
človek suženj stroja ali pa suženj 
sistema upravljanja. Delavski razred 
nosi v sebi temelje za svojo zgodo
vinsko vlogo, da vodi človeštvo k 
progresivnemu razvoju in je zato 
nosilec progresivnih idej in uresni
čevalec revolucionarnih izprememb 
v gospodarstvu in politiki. Nujnost 
družbenega razvoja torej zahteva, 
da se delavec čim globlje izobrazi, 
da si pridobi več strokovnega in 
splošnega znanja, da bo tako z mno
go manjšimi fizičnimi napori obvla
doval produkcijo in zakone gospo
darstva, ter se posvečal upravljanju 
in kulturnim vprašanjem. Prosvetni 
delavci so poklicani, da tak razvoj 
delavskega razreda po svojih spo
sobnostih čim bolj pospešijo.

Napačno bi bilo gledati na uspe
he strokovnega študija samo z or
ganizacijskega vidika ali z vidika

gole strokovnosti. Tov. Djilas pravi: 
»Ne gre zgolj za vzgojitelje, učne 
programe, učbenike in pomožno li
teraturo, marveč tudi za to, kako 
vzgajati. Problem izobrazbe in vzgo
je lahko rešimo samo v nenehni 
idejni borbi, v nenehnem delu z 
uporabo novih vzgojnih metod in 
pripomočkov.« Zato smo se spora
zumeli z Min. za prosveto, da tudi 
odslej odgovarja za predmetni študij 
ministrstvo, dočim naj sindikalne 
organizacije s pomočjo najboljših 
strokovnjakov in v stalnem sodelo
vanju z okrajnimi prosvetnimi po
verjeništvi, z inšpektorji v svojih 
okrajnih strokovnih aktivih mobili
zira aktive in daje pomoč s preda
vatelji (navodila so objavljena v 
»Objavah« Min. za prosveto v št. 2.

Dočim so se mnogi prosvetni de
lavci po izidu resolucije umaknili v 
drugo smer, to je v šolo brez pove
zave z vsem njenim javnim življe
njem, je treba ponovno podčrtati, da 
pri študiju ne gre samo za šolsko 
znanje, ampak v enaki meri za vso 
pedagoško dejavnost, torej za po
moč, jasnost in borbenost pri dvigu 
izobrazbe, za pravilno obravnavanje 
problemov človeka in ljudi, njihovih 
teženj, zadovoljivih oblik dela, ki 
vzgajajo v ljudeh požrtvovalnost in 
patriotizem. Kljub pomanjkljivostim 
pri dosedanjem strokovnem delu so 
naše šolske podružnice dale mnogo 
pobud pri reorganizaciji šolstva in 
so še posebno okraji Maribor, Krško, 
Ljubljana, Kranj, Celje in Ptuj pri
spevali k izboljšanju učnih uspehov 
z analizo dela ob redovalnih konfe
rencah in s predlogi za izmenjavo 
izkušenj med zavodi ali razredi. V 
poročilu sem navedel samo neka
tera dejstva, ki naj bi bila v pomoč 
za bodoči načrt strokovnega in ideo
loškega študija. Stalno in podrob
nejše je o teh problemih, o uspehih 
in neuspehih poročal tudi »Prosvetni 
delavec«.

Pomoč prosvet. delavcev pri kulturno množičnem delu
Frontovske organizacije so pod 

vodstvom svoje Partije z revolucio
narnim uresničevanjem oblik socia
listične demokracije poglobile načelo 
moči ljudskih množic. Nasproti biro
kratsko diktatorski obliki komin- 
formovskega upravljanja je z uve
ljavljanjem svojih sklepov ljudska 
oblast dobila novo vsebino, mno
žične organizacije pa svoje poglob
ljene naloge pri odmiranju države. 
V sindikalnih organizacijah je ta 
vsebina dela dobila še svojo poseb
no obliko v sklepih XIII. plenarne 
seje CO ZSJ. Zaradi revolucionarnih 
izprememb v našem gospodarstvu in 
naše^nadaljnje demokratizacije ima
jo prosvetni delavci na vzgojnem 
področju zopet svoje posebne naloge.

Po sklepih lanskega občnega 
zbora je bila posebna naloga sindi
kalnih organizacij prosvetnih delav
cev vzbujanje socialističnega patrio
tizma, ponosa in zaupanja v lastne 
sile. Posebne naloge je občni zbor 
nakazal pri pomoči preobrazbe na 
vasi, vzgoje mladine v Ljudski teh
niki in pionirski organizaciji. Te na
loge so se med letom glede na iz
redno politično in gospodarsko re
organizacijo še znatno razširile in 
poglobile.

Visoko število prosvetnih delav
cev je funkcionarjev v frontnih or
ganizacijah, v ljudskih odborih in 
pri dejavnosti izobraževalnega ter 
kulturno umetniškega sektorja. V 
pretežni večini kulturno umetniških 
društev in pri vseh ljudskih univer
zah so prosvetni delavci vodilni 
funkcionarji. Kulturno umetniške 
sekcije pa so skoraj pod izključnim 
vodstvom prosvetnih strokovnjakov. 
Ta dejavnost nalaga prosvetnim de
lavcem v današnjem razdobju zelo 
delikatne naloge.

Dejstvo je, da je področje ljudske 
prosvete mobiliziralo v svoje ob
močje mnogo večje število ljudskih 
množic, kakor katera koli doba, da 
se je število izobraževalnih krožkov 
in kulturno umetniških skupin zelo 
pomnožilo, da se v ljudsko prosvetni 
dejavnosti borimo z novimi oblika
mi in novo vsebino dela. Diskusija 
o ljudskoprosvetni dejavnosti spada 
po vsej . svoji širini v področje Ijud- 
skoprosvetnih in frontnih organiza
cij, toda ob iskanju krivde zaradi 
premalih uspehov na Ijudskopro- 
svetnem področju gredo nekateri 
očitki tudi na račun kulturnih de
lavcev s pavšalno obdolžitvijo, da 
poznajo kulturni delavci le struk
turo in fiziognomijo umetniškega 
dela, da pa še niso naredili notra

njega socialističnega razvoja, da ni
majo progresivnih pogledov na svet, 
ampak da presojajo to dejavnost s 
kulturniškimi očmi, večinoma iz 
teorije, malomeščanstva. Ti očitki ne 
zadevajo samo področja Sindikata 
prosvetnih delavcev, ampak imajo 
lahko kvarne politične posledice za
radi umetnega razdruževanja fizič
nih in duševnih delavcev.

Delavski razred ima zelo kritičen 
odnos do slabih buržoaznih idej, ki 
jih vsebuje tudi naša kulturna tra
dicija in katere duševni delavci le 
počasi odpravljajo, je pa vedno pri
pravljen sprejemati vse pozitivne 
kulturne vrednote. Večina naših in
telektualnih delavcev se je v NOB 
borila Skupno s fizičnimi delavci za 
iste progresivne ideje in se z njimi 
z enako požrtvovalnostjo za enake 
cilje bori še danes. Zato tudi na tem 
polju velja načelo, ki ga je tovariš 
Djilas navedel glede na strokovnja
ke pri šolskem delu: »Poudariti ho
čem še dva momenta: tudi v bodoče 
moramo odločno pobijati nepravilni, 
sektaški odnos do starih strokov
njakov ter znanstvenih in učnih 
kadrov. Odločno je treba pobijati 
tudi karieristične težnje, ki se ka
žejo tako, da spravimo na položaj 
nekoga, ki nima kvalifikacije samo 
zato, ker je »politično zanesljiv«.

Ne samo izredna požrtvovalnost 
prosvetnih delavcev na našem pode
želju, ampak tudi zgledna kulturno 
umetniška dejavnost v naših mestih 
— kot primer omenjam samo sindi
kalni podružnici Slovenskega narod
nega gledališča v Ljubljani in Tri
glav filma, ki sta za svoje vzorno 
delovanje prejeli obe tekmovalni 
zastavi, ki ste bili letos v zveznem 
merilu določeni za zmagovalce na 
kulturnem področju — so dokaz vi
soke patriotične, politične in stro
kovne zavesti prosvetnih delavcev. 
Napake pri kulturno umetniškem 
delu, ki jih bo potrebno vedno do
sledneje odpravljati, so nasprotno v 
še ptemajhni strokovnosti, v pogosti 
ideološki nesigurnosti, ki večinoma 
nastaja zaradi subjektivnih okolno- 
sti in v preslabem čutu za oblikov
nost umetnin. Prava umetniška 
vzgoja mora pač nadomestiti preve
lik prakticizem, kar smo že često 
naglašali.

V vzgojnih in splošno izobraže
valnih tečajih, v pionirskih in rodi
teljskih svetih prosvetni delavci 
polnoštevilno sodelujejo. Značilno 
pa je za naš čas, da je to sodelo
vanje še vse preveč mehanično, da 
ga premalo jemljemo kot vzgojno
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0 delu in reorganizaciji sindikata prosvet. delavcev Slovenije
vlogo. Pri tem delu je potrebno od
pravljati pokroviteljski odnos, ki je 
bil najmočnejši pri pionirski orgar 
nizaciji Nova organizacija pionirjev 
s svojimi pionirskimi sveti je vlogo 
pionirjev in pomoč starejših pionir
ski organizaciji postavila na pravo 
mesto, ki odgovaraja razvoju in zna
čaju duševne rasti pionirjev. Pionir 
se mora prvenstveno sam vzgajati; 
že v rani mladosti mora čutiti od
govornost za lastno rast v državlja
na, ki bo nekoč opravljal in soodlo
čal pri vsej družbeni dejavnosti.

Nepravilna razdelitev dela pro
svetnih delavcev, lov posameznikov 
za honorarji — kar velja posebno za 
večje kraje in za nekatere kulturne 
delavce — premajhna skrb in borba' 
za lastno splošno politično ali stro
kovno izobraževanje mora nadome
stiti večji čut odgovornosti za izgra- 

. jevanje avtoritete prosvetnih delav
cev, kar se ne da doseči jie z me
hanizacijo, ne z diktatorstvom in go
vorništvom, ampak s samovzgojo in 
izobrazbo. Za večjo in globljo kul- 
turnp vzgojo članstva je treba skr
beti še bolj tudi tako, da bodo zopet 
pričeli čitati več leposlovnih knjig 
in v večji meri obiskovati kvalitetne 
prireditve v gledališčih, na koncer
tih in razstavah, ker je v današnji 
dobi, ki zahteva od prosvetnih de
lavcev raznih nalog, ta stran samo- 
izobrazbe precej upadla.

Dviganje zavesti za potrebo iz
obraževanja, pravilno razpravljanje 
o smislu demokratizacije, razgleda
nost in širina, trdnost in upornost 
s pravilno metodo pridobivanja lju
di, skratka, pedagoška vloga mora 
v večji meri zamenjati zgolj šolsko, 
strokovno stran sodelovanja prosvet
nih delavcev. Le tako si moremo 
osvajati ljudske množice, če zame
njamo svojo odtujenost od splošnih 
nalog in individualnih čustvovanj s 
skrbjo za včasih trdo razčiščevanje 
smeri, ki jo zahteva izgradnja so
cializma. Borba za uresničitev mar
ksističnih načel zahteva od nas, da 
dohitimo in prehitimo svet. Spričo 
tega je še vedno naše osnovno na
čelo, da moramo najprej izobraziti 
sami sebe, če hočemo svoje bogastvo 
deliti ljudem.

Pri kulturno množičnem delu je 
vprašanje preobremenitve prosvetnih 
delavcev doslej še vedno samo vpra
šanje posameznikov, ki ga ne gre 
posploševati. Torej je tudi to vpra
šanje v glavnem le organizacijskega 
značaja. Na eni strani je del pro
svetnih delavcev kvalitetno ali kvan- 
titetno — včasih je to tudi združeno 
— preobremenjen, na drugi strani 
pa se še vedno velik del prosvetnih 
delavcev od javnega dela sam od
mika, ali pa zaradi podcenjevanja 
ne prevzema vzgojnih in strokov
nih nalog, torej ne zasleduje pe

dagoško socialističnih potreb da
našnje stvarnosti in s tem zapada 
v apatijo in predsodek, da je za 
tako delo nezmožen ali celo nepo
treben. Dobršen del krivde za tako 
stanje je pripisati nepravilnemu 
pritegovanju in podcenjevanju mno
gih prosvetnih delavcev s strani ne
katerih funkcionarjev različnih fo
rumov, ki se dovolj ne poglabljajo 
v te probleme. Posamezni primeri 
škodljivega delovanja prosvetnih de
lavcev, ki se kažejo pri sabotira
nju dela, nemarnem izpolnjevanju 
oblastnih ukrepov, pri škodljivem 
obravnavanju verouka, zanemarja
nju polaganja strokovnih izpitov, 
kršitvi delovne discipline, simu
liranju bolezni itd., so večinoma 
posledica nepravilnega pritegovanja. 
Z zaostritvijo načelnih ne pa oseb
nih vprašanj se bodo uspehi pro
svetnih delavcev pri kulturno mno
žičnem delu izboljševali, sprostili 
bodo ustvarjalne sile in pritegnili 
k poglobljenemu delu tudi tiste, ki 
so voljni in pripravljeni sodelovati 
pri izgradnji socializma.

Prav posebno pažnjo bo potreb
no pri bodočem kulturno množič
nem delu posvečati šolam za splošno 
izobrazbo delavcev. V zvezi s sklepi 
XIII. plenarne seje CO ZSJ in 
oblastnimi konferencami je Min. za 
prosveto v sodelovanju s sindikalni
mi organizacijami že izdalo navodila 
za reorganizacijo dosedanjih tipov 
in organizacijo novih tipov šol za 
splošno izobraževanje delavcev. Do- 
čim pripravljalni tečaji v LRS ver
jetno ne bodo ustanovljeni, bodo 
osnovni tečaji, ki imajo namen utr
diti znanje štirih razredov osnovne 
šole, trajali od 6 do 10 mesecev, in 
bodo tipi nadaljevalnih šol, ki bodo 
dajali kvalifikacijo nižje gimnazije, 
poenoteni. Naši okrajni forumi naj 
v zvezi z okrajnimi poverjeništvi 
tesno sodelujejo pri organizaciji šol 
za izobraževanje delavcev in naj s 
tem seznanjajo vse svoje članstvo.

Kot vodilo za kulturno množično 
delo članov Sindikata prosvetnih 
delavcev pa naj v splošnem veljajo 
zaključne besede resolucije Republi
ške partijske konference o metodah 
političnega vodstva: »Strah in ne
vera, da bi bilo delovne množice 
možno vzgojiti za višji, popolnejši 
tip demokracije, birokratska in ne
politična drobnjakarska centralistič
na praksa, ki iz tega strahu in ne
vere izvira, so osnovno zlo, ki ga 
moramo v tem trenutku trebiti iz 
naših vrst. Vzpodbujanje in usmer- 
jevanje iniciativnosti množic z raz
vijanjem in utrjevanjem samouprave 
nižjih in najnižjih upravnih enot na 
podlagi politične vzgoje v duhu de
mokratičnega centralizma — socia
lističnega patriotizma — to mora 
biti splošna orientacija v delu naših 
organizacij«.

kontingenta drv in preskrbstvenih 
artiklov in tudi napredovanj in po
sebne zaščite vse preveč popustljivi, 
za kar ne delajo uslug ne sindikal
nemu gibanju ne socialistični demo
kraciji. Zakone in uredbe je posta
vila ljudska oblast zato, da se izva
jajo. Kjer jih pa krivo razlagajo ali 
pa slabo izvajajo, je ne le pravica, 
ampak tudi dolžnost naših odborov

in organizacij, da jih uveljavljajo. 
Skrb za ljudi, to je skrb za pravilno 
socialistično nagrajevanje, za zaščito 
delavcev — osebno, zdravstveno in 
moralno — je tudi najtesneje po
vezana z delovnimi uspehi. Pri tej 
skrbi pa je potrebno misliti enako 
na pravilen odnos socialistične last
nine do osebnih zahtev in razkrin- 
kovati vsako razsipništvo in vsako 
nepravilno zahtevnost, kar velja 
tudi v enaki meri pri pravilni raz
mestitvi prosvetnih kadrov.

Zaščita članstva
Dvema nalogama je Republiški 

odbor pri svojem delu dajal prven
stvo: študiju in zaščiti članstva. Za
radi težkih ekonomskih pogojev, 
pritiska kominformovskih držav in 
nekaterih imperialističnih krogov na 
zahodu ima borba za izvrševanje 
gospodarskih nalog mnoge težave, 
ki se odražajo negativno predvsem 
tam, kjer se organizacije ne opirajo 
na sodelovanje ljudskih množic. RO 
je večkrat nakazal, da se je treba 
boriti za šolo in kulturne ustanove, 
to je za njihovo materialno in mo
ralno stran, za ustanavljanje in 
vzdrževanje šol, za primernejše pro
store raznih kulturnih ustanov, ker 
smo brez dvoma od vseh republik 
najbolj zaostali pri novogradnjah 
teh objektov. Večkrat se je občutilo 
podcenjevanje duševnega dela še 
tudi po resoluciji, vendar v glav
nem iz ekonomskih teženj in težav 
v preskrbi. (Ljutomer, Novo mesto, 
Ljubljana-okolica, Trbovlje). Ob tem 
je vredno tudi omeniti, da je bilo 
vedno v splošnem najlepše soglasje 
med fizičnimi in duševnimi delavci 
prav v industrijskih središčih, kjer 
so se z istih razlogov tudi material
na vprašanja bolje in pravilneje 
reševala. Večje napake za nerazume
vanje in napačno ocenjevanje du
ševnega dela se opažajo po manjših 
mestih in krajih, kar se kaže v spo
rih glede ureditve prostorov, stano
vanj, preskrbe, zelo redko tudi še v 
napačnem pojmovanju prostovolj
nega dela in slično. Če gledamo to 
samo iz organizacijskega vidika, to 
ne bi bilo važno vprašanje, toda 
ker ima tako vsiljevanje za posle
dico pasivizacijo in odpor članstva 
in daje občutek nesigurnosti in ne
zadovoljstva, ga je potrebno pravil
no in načelno postavljati. Stvar 
članstva pa je, da s svojim delom, 
ne pa z osebnimi marnjami, dviga 
njegovo ceno in vrednost in ne de
zertira pred težavami. Med take 
najbolj vidne primere štejemo za
devo tovarišice Rakove iz Trbovelj 
in primer učiteljev v Črensovcih v 
Lendavskem okraju, o čemer so pi
sali med drugim tudi naši časniki-.

Ugotoviti moramo, da so pred
loge in mnenja funkcionarjev v ce
loti upoštevali tam, kjer so odbori 
kot celota vlagali v svoje delo do
volj truda. Nasprotno pa so na pri
mer tudi materialna vprašanja, to
rej vprašanja napredovanja, plač, 
doklad, stanarine in kuriva bila ne
urejena predvsem tam, kjer se po

družnice in okrajni odbori niso kot 
celota posvetili dovolj vztrajno in 
sistematično temu vprašanju. Pač pa 
se je v takih podružnicah tudi vse 
ostalo sindikalno življenje izrodilo 
v napačno smer. Na plenarnih in 
tudi na študijskih sestankih so se 
često obravnavala individualna vpra
šanja materialnega pomena, kar je 
zadušilo vsebino in polet sindikal
nega dela in počasi vcepljalo med 
člane vtis nemoči in nepotrebnosti 

' sindikalnega dela, kar v takih pri
merih v resnici tudi je.

V letošnjem letu je naša ljudska 
oblast izdala razne uredbe material
ne zaščite glede plač, honorarjev, 
napredovanj, starostne upokojitve, 
načina preskrbe, brezplačnega sta
novanja in kuriva prosvetnih delav
cev itd. In vendar opažamo, da niti 
mnogi funkcionarji podružnic ne 
poznajo teh uredb, jih pravočasno 
ne preučujejo in jih ne tolmačijo 
svojemu članstvu. Mnogi okrajni 
odbori kakor Ljubljana, Kranj, Tol
min, Ljutomer, Celje in drugi, ki se 
dosledno ravnajo po sklepih posveta 
s predsedniki okrajnih odborov SPD, 
da morajo odbori na svojih sejah te 
uredbe preštudirati in v celoti reše
vati za svoje podružnice, imajo prav 
zaradi tega že velike uspehe pri tem 
delu.

Republiški odbor je mnoga vpra
šanja glede plač, napredovanj, pre
skrbe, stanovanj in premestitev, ki 
jih niso mogli rešiti sami okrajni 
odbori, urejeval z ministrstvi, ko
miteji in s Komisijo državne kon
trole. Pri premestitvah so v glav
nem sodelovali okrajni odbori z 
okrajnimi prosvetnimi poverjeništvi, 
le v nekaterih primerih nesoglasij 
je večinoma uspešno interveniral 
tudi RO. Manj pa se je RO strinjal 
z nekaterimi primeri v metodi pre
meščanj, kjer so se izvršile preme
stitve brez dovolj utemeljenih raz
logov in potreb, brez predhodnih 
posvetovanj in obvestil in brez za
dostnega prepričevanja in objektiv
nega ocenjevanja sindikalnih orga
nizacij.

Pri tem pa je treba vsekakor po
udariti, da so se nekatere podruž
nice in posamezniki često postavljali 
na osebno, nepravilno stališče in ne 
za interes skupnosti, kar še posebno 
velja pri zahtevah za priznanje tež
kih mest, brezplačnega kuriva in 
stanarine v večjih krajih, drugod pa 
so bili pri zahtevi za dostavo rednega

Nekaj organizacijskih podatkov
Od drugega občnega zbora v letu 

1949 do 1. septembra 1950 se je šte
vilo podružnic zvišalo od 181 na 217, 
a število članstva od 11.234 na 12.438, 
torej je prirastka za 36 podružnic in 
za 1204 člane. Med temi je okrajnih 
podružnic, ki so vezane neposredno 
na RO 11, okrajnih odborov pa je 
22, kar znači povprečno po 9 po
družnic na okrajni odbor oziroma če 
odštejemo od tega članstva in po
družnice mesta Ljubljane, kjer je v 
73 podružnicah 5413 članov, je pov
prečno 7 podružnic v enem okraj
nem odboru. Če pri tem upošteva
mo, da so to podružnice s članstvom 
najrazličnejših strok in šol, prihaja 
tudi že samo v organizacijskem 
smislu do vprašanja, ali se ne bi 
bilo bolje orientirati na večje po
družnice okrajnega tipa, kjer koli le 
to dovoljujejo terenske prilike, zato 
pa dati več samostojnosti terenskim 
grupam. Združitev več podružnic 
dveh okrajev v en okrajni odbor, 
kjer imata dva okraja sedež v istem 
mestu (Maribor in okolica, Celje in 
okolica, Kranj in okolica, Jesenice- 
Radovljica), se kaže kot uspešna, 
kajti taki centri, ki so organizacij
sko in kvalitetno močnejši, lahko 
nudijo zaledju več pomoči.

Največ so se okrajni odbori in 
RO pri svojem delu ukvarjali s pro
blemi šolskih podružnic in šolskimi 
delavci, podružnice ostalih strok, 
znanstvenih, umetniških, kulturnih 
in političnih, so bile v glavnem sa
mo organizacijsko vezane na Sindi
kat prosvetnih delavcev in so reše
vale posebno probleme zaščite dela 
in strokovnosti v lastni pristojnosti. 
Najmanj prave sindikalne povezave, 
dajanja ali prejemanja pomoči, je 
bilo s podružnicami političnih de
lavcev in je bilo med vso poslovno 
dobo mnogo predlogov s terena, naj 
se podružnice političnih delavcev 
osamosvoje v lastno zvezo. V zvezi 
z mislijo in potrebo o reorganizaciji 
SPD je RO od meseca marca dalje 
dostavil Centralni upravi več pred
logov.

Pomoč, ki jo- je RO nudil svojim 
organizacijam, se je razvijala v na
slednjih oblikah:

V razdobju od drugega občnega 
zbora do današnje plenarne seje so 
člani RO obiskali okrajne odbore, 
podružnice ali grupe izven Ljubljane 
98 krat, zaradi organizacije počitni
ških domov pa 41 krat. Obiski so se 
vršili načrtno in so trajali tudi po 
več dni in zajeli več krajev, kjer se 
je za to pokazala potreba.

Pismeni stiki so bili z mnogimi 
— a ne z vsemi — okrajnimi odbori 
stalni. Mnogi okrajni odbori so že 
stalno in pravilno nakazovali RO-u 
problematiko, na katero je ta odgo
varjal s pismenimi navodili in je o 
njej tudi obveščal vse prizadete fo
rume. Terensko problematiko je RO 
zbiral, o njej razpravljal na štiri
najstdnevnih sejah Predsedstva RO. 
Za načelna navodila svojim organi
zacijam in za aktualno problematiko 
je RO poleg okrožnic uporabljal 
»Prosvetnega delavca«.

Menimo, da je »Prosvetni dela
vec« v prvem letu svojega obstoja 
kljub pomanjkljivostim (še preslabi 
povezavi s terenom, predolgimi član
ki, pomanjkljivem obravnavanju 
problemov iz ostalih republik in 
držav, pomanjkanju slik iz učne ali 
sindikalne prakse, premajhni popu
larizaciji prosvetnih delavcev itd.) v 
glavnem izpolnil svojo vzgojno in 
instruktorsko nalogo, saj je bil vsaj 
v prvi polovici leta zelo čitan list 
tudi izven šolskega kroga. Ce bi vsi 
naši funkcionarji videli v listu glav
no pomoč pri organizacijskem delu, 
bi bilo mnogo_ manj nepotrebnih 
vprašanj in več pobud za vztraj
nejše in še uspešnejše delo. »Pro
svetnega delavca«, ki mu je za bo
doče leto zasiguran obstoj in zado
voljiv obseg, je treba organizacijsko 
urediti in utrditi ter vsebinsko še 
poglobiti, kar je odvisno tudi od za
vesti naših članov.

Manj strogo kontrolo je RO po
svetil izvedbi sklepov drugega obč
nega zbora, navodil v listu in skle
pov predsednikov okrajnih odborov. 
Zato tu še ni opaziti doslednega 
uresničevanja sklepov. Posebne po
manjkljivosti se opažajo pri koordi
naciji dela odborov z množičnimi 
organizacijami, pri dajanju pomoči 
okrajnih funkcionarjev svojim po
družnicam in podružničnih funkcio
narjev svojim grupam. Zato meni
mo, da so sklepi posveta ipredsedni- 
kov, ki so bili objavljeni v »Pro
svetnem delavcu« 1. junija še vedno 
zelo aktualni. Podružnice in okrajni 
odbori, ki so nehali s sejami in se 
še brez sej in predpriprav ter brez 
načrtov zadovoljujejo samo s spon
tano sklicanimi plenarnimi sestanki, 
ne bodo imeli uspehov. Dalje se 
mnogi vestni in predani funkcio
narji še vedno zadovoljuejo s tem.

da morajo ali hočejo vse delo sami 
opravljati. Pri tem bo treba vse bolj 
upoštevati sklepe XI. plenarne seje 
CO ZSJ o kolektivni odgovornosti 
upravnih odborov. Brez dvoma pa 
je, da okrajpi funkcionar lahko naj
več koristi fciolitični rasti vsega svo
jega okraja, če po sindikalni liniji 
nudi pomoč svojim podružnicam in 
je vsega ostalega političnega dela 
oproščen. V tem smislu velja tudi 
kot aktualna naloga, da je potreba 
ponekod že pred občnimi zbori izpo
polniti sestav odborov mnogih po
družnic, ki slabo delajo zaradi pre
slabotnega sestava svojih upravnih 
odborov. Le zato se dogaja, da so 
še vedno odbori, kjer podružnice ali 
okrajne sestanke faktično vodi ali 
upravlja poverjenik ozir. inšpek
tor, pa naj bo to iz nuje, ker so bili 
taki odbori mrtvi (Lendava, v zad
njem času Gorica) ali pa ker se hoče 
kdo uveljaviti na račun navideznih 
uspehov.

Organizacija šestmesečnega tek
movanja v čast 10. obletnici OF ima 
pri prosvetnih delavcih posebne 
probleme, ki se ne razvijajo samo 
v okviru njihovih podružnic in grup, 
ampak se kažejo predvsem pri po
moči raznim frontovskim organiza
cijam. Zato so tudi obveze, ki so jih 
sprejele mnoge podružnice in bi se 
morale mesečno v komisijah reali
zirati, oceniti in pošiljati okrajnim 
odborom ozir. RO, prispele v mesecu 
novembru v zelo pičlem številu in 
z zakasnitvijo, kar bo treba takoj 
vestneje in bolje organizirati. Ne 
zadostuje namreč, da so bili ti ko
lektivi ocenjeni samo v okrajnih 
merilih. Ocenitev v republiškem 
merilu je morala’zaradi tega odpa

sti, ker poročila od okrajnih odborov 
in okrajnih podružnic niso prispela 
pravočasno.

Mnogih organizacijskih uspehov, 
velikih uspelih zborovanj (n. pr. v 
Krškem, Ljutomeru, Novem mestu, 
Preski, Vrhniki, Slovenj Gradcu, 
Jesenicah, Mariboru in Ljubljani), 
ljudskega posojila (kjer je 7870 čla
nov vpisalo 13 milijonov 347.000 din 
ali povprečno 1695 din in imajo 
podružnice prosvetnih delavcev, kot 
n. pr. v Ljubljani prvo mesto med 
sindikati), organizacij počitniških 
kolonij, kjer je sodelovalo 1122 uči
teljev, vzgojiteljev in profesorjev, 
uspelih tečaljev (kjer je od okoli 
6500 šolskih delavcev med počitnica
mi sodelovalo 1584 članov) in drugih 
se v poročilu nisem dotaknil. Ravno 
tako ne navajam doseženih uspehov 
pri organizaciji letovanj in vaških 
izobraževalnih tečajev.

Povezava Republiškega odbora s 
Centralno upravo je bila dobra, so
delovali smo na VI. in VII. plenumu 
Centralne uprave, na dveh posvetih 
predsednikov Republiških odborov i» 
na več konferencah. Z Glavnim od
borom Zveze sindikatov Slovenije 
smo vedno sodelovali v soglasju v 
vseh načelnih .zadevah, z Min. za 
prosveto smo sodelovali sistematično 
predvsem po ideološko vzgojnih in 
organizacijskih vprašanjih, manj pa 
po strokovnih, posebno v pogledu 
strokovnega šolstva. Koordinacija s 
Pedagoškim društvom LRS, Repu
bliškim odborom Sveta zveze pio
nirjev ter z Ljudsko tehniko in Min. 
za znanost in kulturo, z Izvršnim 
odborom Ljudske prosvete Slove
nije je bila dobra. Slaba povezava je 
bila s CK LMS, a z GO AFŽ no
bena. Sklepi sej predsedstva RO in 
sej komisij so bili vedno soglasni. 
V dobrih stikih smo bili predvsem 
s Sindikatom prosvetnih delavcev v 
Trstu, v rahlejših s sindikatom v 
Kopru. Obiski prosvetnih delavcev 
iz Trsta in njihovo počitniško leto
vanje, obiski italijanskih in hrvat- 
skih učiteljev in profesorjev iz Cone 
B ter francoskih prosvetnih delavcev 
— v kolikor so se vršili na območju 
LRS — so bili uspešni. Prosvetni 
delavci, slovenski učitelji in profe
sorji iz Koroške, ki smo jih povabili 
na 14 dnevni obisk po Sloveniji, se 
letos temu vabilu niso mogli od
zvati.

0 reorganizaciji sindikata prosvetnih delavcev
V zvezi z reorganizacijo SPD je 

RO preučil stanje in mnenje član
stva ter funkcionarjev sindikalnih 
podružnic, in je, kakor je bilo že po
vedano, pošiljal pismene predloge 
Centralni upravi od marca dalje. 
Po posvetu predsednikov republiških 
odborov na Centralni upravi v Beo
gradu mesece septembra, je RO po
novno s svojimi osnovnimi organi
zacijami pretresel vprašanje reor
ganizacije. Ko je RO na svoji seji po 
predlogih svojih organizacij in po 
analizi stanja soglasno sprejel pred
loge za reorganizacijo SPD, jih je 
predložil seji tajništva GO ZSS in 
jih je nato soglasno osvojilo pred
sedstvo Glavnega odbora ZSS.

Predlog, ki ga je osvojilo pred
sedstvo GO ZSS, je bil naslednji:

Glede na eventualne potrebe re
organizacije Sindikata prosvetnih 
delavcev v Sloveniji, torej vprašanja 
uspešnejših oblik in nove vsebine 
družbenega, ideološkega in strokov
nega dela, je skoraj soglasna ugoto
vitev vsega članstva, .kakor tudi 
mnenja institucij društev ter usta
nov, da dosega v Sloveniji Sindikat 
prosvetnih delavcev v sedanjih ob
likah zadovoljive uspehe in ni po
sebnih potreb za večjo reorganiza
cijo. Posebno so se te oblike poka
zale za uspešne v povezavi z vsemi 
ostalimi sindikati doma (in tudi v 
svetil).

Konkretni predlogi in sklepi, ki 
.jih je Sindikat prosvetnih delavcev 
za Slovenijo zavzel na osnovi na
tančne analize stanja in mnenja 
članstva v Sloveniji, so:

1. Sindikat vseh šolskih delavcev 
mora ostati nedeljiv, enoten.

2. Ako se ustanovi posebna zveza 
za univerzitetne podružnice, morajo 
vse fakultete univerze in visokih šol 
ter vse ustanove na teh šolah, kakor 
tudi Akademije znanosti in umetno
sti, ostati v eni zvezi. V tem primeru 
je treba uvesti konfederacijo s Sin
dikatom prosvetnih delavcev. Uni
verzitetne podružnice pa ne čutijo 
doslej nobene potrebe za ločitev od

■ Sindikata prosvetnih delavcev.
3. Politični delavci naj se ločijo 

od Sindikata prosvetnih delavcev.
4. Za kulturne delavce v Slove

niji ni posebne potrebe po odcepitvi 
in osamosvojitvi. Za osamosvojitev 
se je v celoti zavzela samo podruž
nica Triglav filma, Narodno gledali
šče v Ljubljani je proti cepitvi. Ce 
se izvede osamosvojitev kulturnih 
delavcev, žele ostati v isti zvezi tudi 
z likovnimi umetniki, ker bi bil po
seben Sindikat likovnih umetnikov 
nepotreben. Pri eventualni osamo
svojitvi žele konfederacijo s SPD.

5. Po principu ena uprava en 
sindikat, glede na skupne interese 
na ustanovi in zaradi enotne pove
zave kolektivov, bi bilo škodljivo 
ločiti pomožno, administrativno ali 
tehnično osebje od ostalega članstva 
v neki zvezi. Ločitev tehničnega od 
učnega oziroma kulturnega osebja se 
da izvršiti tudi z interno reorgani
zacijo v okviru podružnice oziroma

KOZS. Nepravilna in škodljiva bi 
bila ločitev tehničnega osebja in nji
hova priključitev v drug sindikat 
(mešanih, državnih, administrativnih 
in slično).

6. Stanovska društva naj se ne 
ustanavljajo. Strokovna društva naj 
sindikati moralno podpirajo, toda 
naj bodo samostojna.

7. Kot resen problem v sedanji
organizaciji SPD se pojavlja vpra
šanje boljše povezave centralnih 
kulturnih in znanstvenih podružnic 
(Univerze, gledališče, radio, film) z 
enakimi podružnicami v ostalih re
publiških centrih FLRJ.

To stališče prosvetnih delavcev 
Slovenije je bilo objavljeno tudi v 
»Prosvetnem delavcu« dne 15. ok
tobra 1950 pod naslovom: »Ali naj 
tudi Sindikat prosvetnih delavcev 
menja svoje organizacijske oblike?«

Na VII. plenarni seji Centralne 
uprave — dne 23. oktobra 1950 — 
smo se člani plenuma Centralne 
uprave in delegati iz območja Re
publiškega odbora Slovenije po re
feratu predsednika Centralne upra
ve tov. Pavleta Radomana v disku
siji v glavnem zavzemali za reorga
nizacijo SPD v tem smislu, da se pri 
sprejemanju sklepov za reorganiza
cijo upošteva: 1. tako imenovani in
dustrijski princip v Sindikatu učite
ljev in profesorjev ter v Sindikatu 
univerzitetnih ustanov, 2. da se naj
de v republiškem merilu potrebna 
koordinacijska oblika med bodočim 
šolskim kulturno-umetniškim in uni
verzitetnim sindikatom in 3. da se 
naj SPDJ orientira na strokovno in 
ne na stanovsko smer bodočega 
delovanja.

Naši predlogi niso prodrli in smo 
za sklepe VII. plenarne seje CU de
legati glasovali z naslednjo izjavo: 
»Na osnovi preučevanja dosedanjega 
materiala in predlogov za reorgani
zacijo Sindikata prosvetnih delavcev, 
na osnovi razčlenbe sindikalnega de
lovanja in prepričanja naših osnov
nih organizacij, članov in funkcio
narjev, zaradi še večjih uspehov na 
ideološkem, političnem in strokov
nem področju, kar znači, naj uvaja 
sindikat v eni organizaciji najrazlič
nejše delovne oblike, člani plenuma 
CU SPDJ — delegati RO SPD za 
Slovenijo soglašamo s predloženimi 
sklepi VII. plenuma CU SPDJ v tem 
smislu, da smatramo za perspekti
ven razvoj sindikalnih organizacij 
prosvetnih delavcev še potrebno, da 
Sindikat učiteljev in profesorjev, 
kakor tudi Sindikat univerz v svo
jih sindikatih še nadalje obdržita 
članstvo po industrijskem principu 
in to tako, da se izvrši notranja re
organizacija po podružnicah, mest
nih ali okrajnih odborih, toda da 
ostane osebje šol oziroma univerzi
tetnih ustanov (nedeljeno) v sestavu 
svojih sindikatov«.

Po poslovnem postopku je mora
la namreč sklepe VII. plenarne seje 
CU o reorganizaciji SPDJ sprejeti 
in potrditi še plenarna seja CO ZSJ, 
preden postanejo polnomočni. Sklepe
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VI. plenarne seje o reorganizaciji 
SPDJ je soglasno potrdila XIII. ple
narna seja CO ZSJ in so s tem po
stali obvezni. Objavil jih je »Pro
svetni delavec« dne 15. nov. 1950.

Glede izvedbe reorganizacije Sin
dikata prosvetnih delavcev Jugosla
vije smo na posvetu predsednikov 
republiških odborov SPDJ, ki se je 
vržil 21. novembra 1950 Centralne 
uprave SPDJ v Beogradu soglasno 
sprejeli še naslednje sklepe:

1. Republiški odbori SPDJ bodo 
takoj pristopili k reorganizaciji 
SPDJ in k formiranju novih sindi
katov in združenj, ki so bila predvi
dena v sklepih VII. plenuma Cen
tralne uprave SPDJ in XIII. plenu
ma Centralnega odbora ZSJ.

2. Do 6. XII. 1950 bodo republi
ški odbori izdelali za republiške 
Glavne odbore ZSJ predloge za for
miranje zt časnih republiških odbo
rov in finančnih kontrol pri Sindi
katu učiteljev in profesorjev in Sin
dikatu delavcev v kulturno-umetni- 
ških ustanovah Jugoslavije. Ti za
časni odbori bodo vodili delo sindi
kalne organizacije vse dotlej, dokler 
ne bodo sklicani ustanovni kongresi 
ali skupščine. Centralna uprava Sin
dikata učiteljev in profesorjev, ki je 
bila imenovana na XIII. plenumu 
CO ZSJ, se bo konstituirala najpoz
neje do 1. XII. 1950, Centralna upra
va Sindikata delavcev in kulturno- 
umetniških ustanovah pa takoj, ko 
jo bo Centralni odbor ZSJ postavil.

Ob določanju novih vodstev se 
priporoča, da vodijo Sindikat učite
ljev in profesorjev še nadalje dose
danji republiški odbori in finančni 
adbori z izjemo tistih članov, ki bodo 
prešli v druge sindikate. Začasni re
publiški odbor Sindikata delavcev v 
kulturno-umetniških ustanovah naj 
ne bi šteli več kot pet članov odbora 
in tri člane finančne kontrole.

3. Novi sindikalni forumi CU 
RO prično z delom 5. XII. 1950. 
Najpozneje do 15. XII. 1950 morajo 
prevzeti od Sindikata PDJ organiza
cije in članstvo ter vzpostaviti zvezo 
s svojimi terenskimi organizacijami.

Republiški odbori SPDJ bodo ti
sti del organizacij in članstva, ki ne 
pride v sestav na novo ustanov
ljenih sindikatov in združenj, pre
dali drugim sindikatom, in to takoj, 
ko bo Centralni odbor ZSJ odločil, 
kam ta del organizacij in članstva 
spada.

4. Ker bo ostalo pri republiških 
edborih Sindikata učiteljev in pro
fesorjev največ profesionalnih sindi
kalnih funkcionarjev, morajo dajati 
ti vso pomoč novo ustanovljenim 
•rganizacijam in združenjem, da bi 
se ti forumi mogli čimpreje osamo
svojiti. Predvsem jim bodo pomagali 
pri reševanju raznih organizacijskih, 
administrativnih, knjigovodskih in 
blagajniških poslov, kakor tudi pri 
sestavljanju predračunov za 1. 1950.

(Sklepi 5—8 zadevajo v glavnem 
le predsedstvo RO, zato jih tu iz
puščamo.)

9. Zaradi razformiranja SPD in 
formiranja novih sindikatov in dru
štev ter zaradi spojitve določenih 
osnovnih organizacij bodo nepotreb
ni tudi mnogi krajevni (mestni) in 
okrajni odbori. Zato bodo republiški 
odbori SPDJ najpozneje do 25. XII.
1950 razformirali nepotrebne okraj
ne in krajevne odbore, njihovo bla
gajniško imovino pa procentualno 
razdelili med podružnice.

10. Novo osnovani krajevni (me
stni) odbori morajo najpozneje do 
10. I. 1951, podružnice pa do 20. I.
1951 predložiti svoje predračune v 
pregled republiškim odborom.

11. Počenši s 1. I. 1951 bodo vsi 
forumi prenesli izdajanje članskih 
izkaznic in knjižic na upravne od
bore podružnic, oz. na osnovne orga
nizacije združenja. Razpoložljivi sin
dikalni material (članske izkaznice 
in knjižice), ki se nahaja pri repu
bliških odborih SPDJ, se mora in- 
ventarizirati in brezplačno razdeliti 
po dejanski potrebi med novousta
novljene forume. En izvod zapisnika 
o popisu in razdelitvi tega materiala 
je treba dostaviti centralni upravi, 
ki bo nato za tisto količino repu
bliške odbore v svojih knjigah raz
bremenila. Novoustanovljeni forumi 
bodo ta material prav tako brez
plačno razdelili podružnicam (nižjim 
organizacijam) in zanje zadolžili 
blagajnike osnovnih organizacij po 
nominalni vrednosti (knjižica 10.— 
din, izkaznica 15.— din). (Glej pra
vilnik o finančnem poslovanju!)

12. Republiški odbori SPDJ bodo 
oteli s pomočjo Glavnih odborov ta
koj v tisk potreben sindikalni ma
terial in določili potrebne količine 
za vse na novo formirane organi
zacije.

13. Predsedstva Centralne uprave 
in Republiških odborov SPDJ kakor 
tudi njihove finančne kontrole bodo 
z dnem 31. XII. 1950 zaključila fi
nančno poslovanje. Najkasneje do
15. I. 1951 bodo nato dostavila do
končne obračune svojih forumov 
Centralni upravi SPDJ v odobritev. 
Ko bo Centralna uprava pregledala 
in odobrila končne račune Republi
ških odborov, bo dala Republiške
mu odboru in njegovi finančni kon
troli razrešnico —■ najpozneje pa jo 
mora dati do 31. I. 1951.

_ 14. Viške, ki jih bodo zaključni 
računi pokazali, bodo republiški od
bori odvedli v celoti rezervnemu 
fondu Centralne uprave, da ga bo

Od vestne izvedbe reorganizacije 
SPD in poglobljenega dela na novi 
organizacijski osnovi je odvisen na
daljnji ideološki in strokovni uspeh 
novih organizacij.

ta procentualno razdelila med vse 
centralne forume novoustanovljenih 
sindikatov in združenj.

15. Vsa premična imovina (pisar
niški inventar in material ter slično) 
se bo razdelila do 20. XII. med nove 
forume po dejanskih potrebah. Raz
delitev se naj izvrši na skupnem 
sestanku predstavnikov republiškega 
odbora SPDJ in ostalih forumov.

Ta kakor tudi drugi inventar s 
katerim razpolagajo posamezni fo
rumi je treba dne 31. XII. 1950 po
pisati in vnesti v inventarno knjigo 
po predpisih Navodil ministrstva za 
finance FLRJ o vodenju evidence 
inventarja in materiala.

Tudi inventar počitniških domov 
je treba na enak način popisati, pre
dati pa ga je v last republiškemu 
odboru Sindikata učiteljev in profe
sorjev, ker bo samo ta tudi za na
prej organiziral počitniška letovanja. 
Ta inventar bo ocenjen. Ko se bo 
delil rezervni sklad, bodo ostali fo
rumi prejeli odgovarjajoči delež v 
denarju.

16. Na osnovi sklepa Centralne 
uprave z dne 4. XI. 1950 se preda 
vsa nepremična imovina, z izjemo 
poslopja v Kralja Milutina 66 (Beo
grad), v upravo republiškim odborom 
ZPDJ toda brez pravice odsvojitve. 
Republiški odbori SPDJ bodo tudi 
to imovino predali republiškim od
borom Sindikata učiteljev in profe
sorjev. Vsa ta imovina se bo vodila 
v bilanci republiških odborov Sindi
kata učiteljev in profesorjev. .Doku
menti o nepremičninah, ki jih ima 
Centralna uprava SPDJ bodo pre
dani tem forumom, ki jih morajo 
hraniti v blagajnah kot vrednotne 
papirje. Republiški odbori Sindikata 
učiteljev in profesorjev bodo opra
vili dne 31. XII. 1950 popis in oceno 
te imovine, v kolikor ta doslej še ni 
bila ocenjena in jo vnesli v svoje 
knjige po predpisih, ki jih je izdalo 
Ministrstvo za finance FLRJ v že 
omenjenem navodilu.

17. Najpozneje do 31. I. 1951 bo 
Centralna uprava razdelila denarno 
imovino rezervnega sklada na vse 
novoustanovljene organizacije in to 
procentualno po tistem stanju član
stva, kot je bilo navedeno kot osno
va za izdelavo proračuna. Na isti 
način se bo razdelil denarni fond 
za Centralni dom prosvetnih delav
cev tistim organizacijam, ki ne bodo 
na njem več zainteresirane.

18. Centralna uprava in republi
ški odbori bodo do 15. I. 1951 pre
gledali ves arhivski material. Ob
držali bodo tiste dokumente, pred
mete in gradivo, ki je potrebno za 
preučevanje sindikalnega gibanja, 
nepotrebno pa bodo oddala pristoj
nemu odkupnemu podjetju. Perso
nalni dokumenti se morajo ohraniti, 
za blagajniške knjige veljajo po
sebni predpisi (10 let).

I.

Revolucionarne izpremembe v 
naši družbeni stvarnosti, ko prevze
majo kolektivi gospodarska podjet
ja, ko se na vseh toriščih dela uve
ljavlja najširša demokracija, ko se 
z vsemi močmi borimo proti, biro
kraciji kot zadnjemu adutu odmira
jočega kapitalizma, izpričujejo, da 
bomo zaradi heroizma našega delov
nega ljudstva in intuitivne daleko- 
vidnosti našega političnega vodstva 
ohranili svetu nepotvorjeni nauk 
marksizma-leninizma, narodom Fe
derativne ljudske republike Jugosla
vije pa ustvarili pogoje za nemoten 
razvoj v socializem. Te revolucio
narne izpremembe pa so najtesneje 
povezane z vzgojnim delom. Brez 
tega bi ostali sredi pota in nikoli ne 
bi poželi sadov, ki jih je pripravila 
s krvjo pognojena setev tistih tiso- 
čev, ki so dali svoja življenja za naš 
veliki cilj. Za vzgojno delo pa je v 
naši politični stvarnosti v prvi vrsti 
poklican sindikat, ki naj kot šola 
socialistične vzgoje skrbi za vse
stranski kulturni dvig delovnih lju
di. Med sindikalnimi organizacijami 
pa so zopet organizacije prosvetnih 
in kulturnih delavcev tiste, v katere 
je sedaj uprtih največ oči, ki kritič
no precenjujejo kaj kulturni in pro
svetni delavci vračamo tistemu de
lovnemu človeku, ki nas je s svoji
mi žulji hranil, ko smo se mi izobra
ževali. Tega, kar smo doslej dajali, 

'ni bilo malo. Toda naj bi bilo še 
tako mnogo, za graditelje socializma 
ne more biti običajnih meja. Tega se 
zaveda tudi plenum Republiškega 
odbora Sindikata prosvetnih delav
cev, ki zato poziva vse svoje dose
danje člane, da se v celoti angažira
jo pri vseh nalogah splošne izobraz
be delavcev, ker ta ni, kakor to že 
naglaša sklep XIII. plenuma CO 
ZSJ, samo pogoj za uspešno delo s 
stroji, temveč tudi pogoj za gospo
darjenje s podjetji v našem gospo
darstvu.

Urejen arhivski material z delo- 
vodnim protokolom prevzame v var
stvo Sindikat učiteljev in profesor
jev.

19. Da ne bodo pri delu nastale 
motnje, morajo vsi forumi in orga
nizacije takoj preučiti vse pravilni
ke o finančnem poslovanju o orga
nizacijah, ki jih je predpisal Cen
tralni odbor ZSJ, kakor tudi odloke 
XIII. plenuma Centralnega odbora 
ZSJ (glej »Rad« z dne 30. X. 1950).

Po vsestranski preučitvi prora
čunskega predloga Sindikata učite
ljev in profesorjev, se sprejme pred
lagano številčno stanje, povprečje 
članarine in kvota. V okviru dolo
čenih kvot bodo republiški odbori 
izdelali svoje proračune in jih po
slali v odobritev Centralni upravi.

V zvezi z nalogami, ki jih je pred 
vse sindikalne organizacije postavil 
XIII. plenum Centralnega odbora 
ZSJ, je bilo sklenjeno:

1. da naj republiški odbori mobi
lizirajo vse organizacije za polno 
pomoč upravam podjetij in sindi
kalnim organizacijam pri njihovem 
delu za kulturni dvig in nadaljnjo 
izobrazbo delavcev;

2. posebno pažnjo naj prosvetni 
delavci posvečajo metodi pouka na 
vseh izobraževalnih tečajih in šolah 
in preučevanju njihovih programov;

3. posebej naj preuče uporabnost 
učbenikov za tečaje in šole; ti naj 
bodo čim bolj jasni in razumljivi.

*

Tovariši delegati!
K uspehom, ki jih je v tem letu 

dosegel Sindikat prosvetnih delav
cev Slovenije, so pripomogli s svojo 
vestno delavnostjo člani mnogih po
družnic in s svojo požrtvovalnostjo 
mnogi predani funkcionarji grup, 
podružnic, okrajnih in mestnih od
borov. Mnogo šol in posameznikov 
je bilo nagrajenih z okrajnimi, re
publiškimi in zveznimi nagradami. 
Ravno tako je bilo odlikovanih in 
nagrajenih visoko število naših kul
turnih in znanstvenih delavcev za 
svoje izredne uspehe. Od nešolskih 
podružnic zaslužijo za svoje uspešno 
delo še posebno priznanje podružni
ce na univerzi in visokih šolah ter 
podružnica Slov. narodnega gledali
šča v Ljubljani.

Vse to tvori osnovo za nadaljnje 
delo, za izboljšanje njegove vsebine 
in njegovih oblik. Zato smo prepri
čani, da bodo prosvetni delavci pri 
nalogah v znanosti, na kulturno - 
umetniškem, šolskem in pedagoškem 
področju dosegli v svojih novih 
organizacijskih oblikah nove uspe
he. Zaradi tesne povezave z delov
nimi množicami se izboljšujejo naši 
uspehi in raste ugled naše države v 
svetu. Zaupanje in vera v pravilnost 
naše poti pri izgradnji socializma 
dajeta ljudem v naši domovini novo 
moč in zavest, da bomo uspešno iz
vršili vse naloge, ki jih od nas pri
čakujejo naši narodi, naša Partija in 
tovariš Tito!

(Diskusijo s plenuma, ki je sle
dila poročilu tov. predsednika, bomo 
priobčili v naslednji številki.)

Če pa hočejo člani sindikatov 
prosvetnih delavcev usposabljati 
druge, morajo seveda v prvi vrsti 
poskrbeti za svojo izobrazbeno in 
politično raven. Zato ni nič manj 
nujen drugi poziv, da mobiliziramo 
vse članstvo pri študiju — tako in
dividualnem kot kolektivnem — ki 
naj bo sinteza ideološkega in stro
kovnega, kajti ves problem izobraz
be in vzgoje je, kakor pravi Djilas, 
»nenehna idejna borba in nenehno 
delo z uporabo novih vzgojnih me
tod in pripomočkov.«

II.
Čeprav poudarjamo kulturno- 

vzgojno vlogo sindikalnih organiza
cij kot primarno, ker je ta najbolj 
osnovna in najbolj neposredna nji
hova naloga v tem obdobju sociali
stične graditve, bi ravnali napačno 
tisti, ki bi v njej videli tudi edino 
nalogo naše organizacije. Zaščitna 
funkcija sindikata je v težkih eko
nomskih pogojih, ki jih ustvarja pri
tisk z vzhoda in zahoda, nujna in 
resna zadeva. III. plen. seja CK KPJ 
je bila tudi v teh vprašanjih jasna 
in odločna in je pomenila prelomni
co v dosedanji praksi. Vendar ugo
tavljamo, da je bil preokret marsi
kje samo kampanjski ali pa samo 
deklarativen. Naši sindikalni funk
cionarji bodo morali biti v bodoče 
bolj vztrajni in dosledni, kadar se 
bore za zakonite pravice članstva. 
Zakone in uredbe daje ljudska ob
last ne zaradi zakonov in uredb, am
pak zato, ker jih zahteva življenje 
samo. Neodložljiva dolžnost vseh 
sindikalnih forumov je, da jih stal
no preučujejo in da stalno sodelujejo 
v ljudskih institucijah, katerih na
loga je zaščita delovnega ljudstva.

III.
Naša organizacijska praksa je po

kazala, da so postale nekatere sindi
kalne oblike ovira v nadaljnjem 
razvoju našega prosvetnega in kul-

»Rad« je v svoji 292. štev. z dne 
9. XII. t. 1. prinesel naslednji odlok:

V zvezi z odloki XIII. plenuma 
CU ZSJ in VII. plenuma Sindikata 
prosvetnih delavcev o organiziranju 
administrativnih in pomožnih usluž
bencev prosvetnih in ostalih usta
nov, ki so bili doslej organizirani v 
Sindikatu prosvetnih delavcev, pa 
ne spadajo v sestav na novo formi
ranih sindikatov, odloča predsedstvo 
CO ZSJ naslednje:

1. Strokovnjaki, ki so zaposleni 
v bibliotekah, muzejih, galerijah, dr
žavnih arhivih in niso niti člani na 
novo formiranega Sindikata učite
ljev in profesorjev niti Sindikata 
delavcev v kulturno - umetniških 
ustanovah niti kakega združenja v 
okviru Zveze sindikatov, se organi
zirajo v Zvezi uslužbencev državnih 
ustanov.

2. Voljene osebe, ki delajo v apa
ratu Centralnega odbora, Glavnih 
odborov, Pokrajinskih in oblastnih 
odborih Zveze Sindikatov in v Sin
dikalnih svetih, se organizirajo v 
tiste sindikate, ki odgovarjajo nji
hovi strokovnosti.

Voljene osebe, ki prihajajo na 
delo v te organe iz poedinih sindi
kalnih forumov, smejo še nadalje 
ostati člani svojih sindikatov.

Ostali uslužbenci sindikalnih or
ganov preidejo v Sindikat uslužben
cev državnih ustanov.

Vse osebe, ki so zaposlene v or
ganih sindikata (v centralnih upra
vah, republiških odborih itd.), se or
ganizirajo v sindikatu, v katerem so 
zaposlene.

3. Voljene osebe, ki delajo v 
ostalih političnih in družbenih orga
nizacijah, se morejo organizirati v 
odgovarjajoče sindikate po svojih 
strokah.

Vse ostale osebe, ki so zaposlene 
v teh organizacijah, preidejo v Sin
dikat uslužbencev državnih ustanov.

Na prvem pedagoškem kongresu 
po osvoboditvi in na občnem zboru 
Pedagoškega društva LRS, ki se je 
vršil po kongresu na Bledu, je bilo 
med drugim tudi sklenjeno, da bo
mo dobili poljudno-znanstveno re
vijo za vzgojna vprašanja. Revija 
bo začela izhajati v novem letu. 
Izdajala jo bosta skupno Svet zveze 
pionirjev in Pedagoško društvo LRS, 
namenjena pa bo vsem: poklicnim 
vzgojiteljem, pionirskim svetom in 
staršem. Naklada bo v začetku pet 
tisoč izvodov, se bo pa po potrebi 
lahko dvignila na deset tisoč izvo
dov.

Nedvomno bo revija zbudila po
sebno zanimanje prav med nami, 
pedagoškimi delavci. 2e vsa leta po 
osvoboditvi smo čutili, da je vzgojna 
problematika po veliki osvobodilni 
vojni in v času trdega boja za iz
gradnjo socializma v najtežjih po
gojih izredno pestra in zapletena, 
in da smo jo lahko uspešno reševali 
le delno. Vzrokov za to je vse polno, 
vse od pogojev, v katerih je rasla 
naša mladina v času okupacije, pa 
tja do premalega sodelovanja in 
zanimanja staršev in sploh vseh 
državljanov za vzgojne probleme. 
Tako se je zgodilo, da so se iz malih, 
navidezno ne preveč resnih vzgojnih 
vprašanj razvijali problemi, ki so 
ponekod sprožili lavino, ki je do
volj močna, da resno zahteva od- 
pomoči. Vendar bi bili preozki, če 
bi mislili, da bodo zgolj pedagogi 
rešili vse probleme, ki se pojav
ljajo. Za to je poklicana vsa naša 
družba, posameznik in skupnost, 
vsi so dolžni sodelovati pri vzgoji 
našega mladega rodu. Kakor smo 
vsi odločno in revolucionarno kre
nili med vojno in po osvoboditvi 
po novih poteh, da si zgradimo novo 
življenje in bodočnost, tako moramo 
tudi v vprašanjih vzgoje naše mla
dine kreniti vsi na nova pota.

Lahko rečemo, da smo zlasti v 
zadnjem letu po resoluciji III. plen. 
zasedanja CK KPJ v tem pogledu 
storili že mnogo. V široke ljudske 
množice smo prav pedagoški delavci 
vnesli zanimanje za vzgojna vpra-

turnega življenja. Predvsem velja to 
za SPDJ kot celoto, ker je zajel v 
svoje članstvo vrsto dokaj hetero
genih poklicev in tako ni mogel pri 
vseh enako uspešno uveljaviti svoje 
mobilizatorske vloge. Centralna 
uprava SPDJ je zato na svojem VII. 
plenarnem zasedanju sprejela dale- 
kosežen sklep o razpustu SPDJ in 
o formiranju štirih novih organiza
cijskih oblik, od katerih je bila prva 
Sindikat učiteljev in profesorjev, 
druga Sindikat delavcev v kulturnih 
in umetniš. ustanovah, tretja Zdru
ženje univerzitetnih predavateljev, 
četrta Zveza upodabljajočih umetni
kov. XIII. plenum CO ZSJ je te 
sklepe potrdil.

Ko jih Republiški odbor SPD 
Slovenjie danes uresničuje, nalaga 
vsem okrajnim in mestnim odborom 
naslednje dolžnosti:

1. da ponovno preštudirajo in iz
vedejo sklepe XI., XII. in XIII. ple
numa Centralnega odbora ZSJ, 
Sklepe VII. plenuma Centralne 
uprave SPDJ in sklepe sestanka

4. Administrativni in pomožni 
uslužbenci vseh vrst šol, univerz, 
akademij, znanstvenih ustanov in 
institutov, knjižnic, muzejev, galerij, 
ljudskih univerz, sveta za znanost in 
kulturo, ministrstev za prosveto’ in 
ministrstev (komitejev) za znanost 
in kulturo, poverjeništev za šolstvo 
in poverjeništev za kulturo pri iz
vršnih ljudskih odborih, otroških 
vrtcev in otroških zavetišč se orga
nizirajo v Sindikatu uslužbencev 
državnih ustanov.

Izjemno se morejo ti uslužbenci, 
ako je njihova ustanova v sklopu 
poedinih podjetij, ustanov ali dolo
čene veje državne uprave (n. pr. 
otroška zavetišča nekaterih podjetij 
ali ustanov, industrijskih, rudarskih 
ali kmetijskih šol in podobno) orga
nizirati v tistem sindikatu, v kate
rem so organizirani tudi uslužbenci 
in delavci podjetja, ustanove, veje 
drž. uprave, v čije sklopu se usta
nova nahaja.

5. Uslužbenci zooloških vrtov s« 
organizirajo v Sindikatu komunal- 
cev.

6. Uslužbenci jadralskih centrov, 
kurznih centrov, Zveze pilotskih šol 
se organizirajo v Sindikatu usluž
bencev rečnega, cestnega in zračne
ga prometa.

7. Uslužbenci podjetij za razde
ljevanje filmov, uvoznega in izvoz
nega podjetja za film se organizirajo 
v Sindikatu delavcev in uslužbencev 
trgovskih podjetij.

8. Delavci in uslužbenci podjetij 
za proizvodnjo in popravilo filmskih 
aparatur, kakor tudi podjetja, ki se 
bavijo s popravili radijskih apara
tov, se organizirajo v Sindikatu ko
vinarjev.

Beograd, 6. decembra 1950.
Predsedstvo CO ZSJ

sanja. V vaseh in mestih se usta
navljajo pionirski sveti, ki bodo 
aktivno sodelovali pri vzgoji mla
dine. Mnoga poročila govorijo o do
brih, pa tudi o slabih prijemih v 
tem delu. V naših šolah, domovih in 
internatih, pa tudi v pionirskih sve
tih in ne na zadnjem mestu v šte
vilnih družinah imamo nešteto pri
merov lepih uspehov na vzgojnem 
področju, na drugi strani pa tisoči 
in tisoči iščejo in se sprašujejo: 
»Kaj bi storil, da bi bilo moje pri
zadevanje uspešno? Kaj delajo drugi 
v takem primeru? Zakaj so tisti 
otroci tako kulturno vzgojeni, moji 
pa ne, čeprav vlagam vse sile in 
sposobnosti v svoje vzgojno priza
devanje?«

Nova revija bo skušala pomagati 
vsem, ki iščejo in se trudijo, ki že 
gradijo in oblikujejo, vzbudila pa 
bo tudi zanimanje pri tistih, ki .so 
doslej malomarno zamahnili z roko, 
ko so slišali besedo o vzgoji. Zavedati 
pa se moramo, da ji bo to uspelo le 
tedaj, če bo v resnici dovolj kvali
tetna, pestra in vsebinsko ter obli
kovno toliko sproščena in bogata, 
da bo ljudi pritegnila. Sam naslov 
pravi, da bo poljudno - znanstvena 
revija. In kdo je bolj poklican, da 
sodeluje v nji, kot pedagoški delavci 
vse od Tolmina in Nove Gorice, pa 
tja do prekmurskih gričev in nafti- 
nih polj, bodi da delajo v šoli ali 
v internatu, bodi da delajo v pionir
ski organizaciji. Zajeti mora vzgojno 
problematiko iz vseh področij ter 
vseh krajev. Le takrat bo bogata in 
široka, da jo bo z veseljem in zani
manjem vzel v roko poklicni peda
gog, kateremu včasih odpovejo živci, 
član pionirskega sveta, ki si beli 
glavo, kako bi »paglavce« bolj za
interesiral za krožek, in očka ter 
mamica, ki sta se zamislila, ko se 
je 12-letna hčerka začela domu od
tujevali. ^V. C.

Uredniški odbor pričakuje, da 
bomo pedagoški delavci mnogo pi
sali o vzgojnih problemih in jih po
magali reševati. Dopise sprejema 
Svet zveze pionirjev v Ljubljani, 
Beethovnova ulica 10.

predsednikov okrajnih in mestnih 
odborov meseca maja 1950. Naloge, 
ki so bile zajete v teh sklepih, pred
stavljajo ideološko in organizacijsko 
osnovo in jih zato organizacija SPDJ 
ne ukinja;

2. reorganizacija naj se izvrši po 
navodilih seje predsednikov repub
liških odborov SPDJ na Centralni 
upravi v Beogradu, dne 21. XI. 1950;

3. Mestni in okrajni odbori naj 
končajo reorganizacijo v soglasju s 
svojimi podružnicami za Sindikat 
učiteljev in profesorjev ter Sindikat 
delavcev v kulturnih in umetniških 
ustanovah do 1. II. 1951. Za člane, 
ki bodo predani drugim sindikatom, 
je treba počakati odloka Centralne
ga odbora ZSJ;

4. sedanji Republiški odbor SPDS, 
mora predložiti Glavnemu odboru v 
potrditev predlog za začasna Repub
liška odbora obeh novih sindikatov 
do 15. XII. 1950. Oba pripravljalna 
odbora bosta vodila vse delo do 
ustanovnih kongresov.

Sklepi s posveta predsednikov republ. odborov SPDJ

RESOLUCIJA PLENUMA RO
sindikata prosvetnih delavcev Slovenije

z dne 2. decembra 1950

Reed izidom nove ftedagoške tevije
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0 ŠOLAH ZA SPLOŠNO IZOBRAZBO DELAVCEV
Splošni in gospodarski izobrazbi 

našega delavskega razreda je treba 
v bodoče posvetiti prvenstveno po
zornost, kajti številne sedanje sla
bosti delavskih svetov in upravnih 
odborov podjetij so rezultat nizke 
kulturne ravni njihovih članov in 
pomanjkanja gospodarskega znanja.

XIII. plenum CO ZSJ je zato v 
svojih sklepih poudaril, da bi bilo 
treba za splošno izobrazbo delavcev 
ustanoviti: a) začetni prosvetni tečaj, 
ki bi trajal približno 6 mesecev; na 
tem tečaju naj bi slušatelji dosegli 
splošno pismenost in osnovno zna
nje iz računstva, zgodovine in zem
ljepisa Jugoslavije; b) osnovni pro
svetni tečaj s trajanjem od 9 do 10 
mesecev, ki bi odgovarjal osnovni 
šoli ter c) šolo za splošno izobrazbo 
delavcev, ki bi trajala dve leti, s 
programom in značajem osemletke, 
odnosno nižje gimnazije.

Vzdrževanje pripravljalnih in 
osnovnih tečajev bi šlo v breme sin
dikalne organizacije oziroma iz sred
stev kulturnega fonda, ki se dobiva
jo iz dobička podjetja. Vzdrževanje 
šol ža splošno izobrazbo delavcev pa 
bi moralo preiti na organe državne 
oblasti, ker bodo te šole redne šole v 
našem sistemu. Odgovornost za 
splošno izobrazbo delavcev morajo 
prevzeti sindikalne organizacije, de
lavski sveti in prosvetni organi ljud
ske oblasti. V sindikatih mora po
stati skrb za to delo eno najvažnej
ših vprašanj, kajti od dviga splošne 
kulturne ravni delavskega razreda 
je odvisna tudi politična zavest de
lavci prednost, treba pa je v te šole 
sprejemati tudi uslužbence, zlasti v 
šole pri podjetjih.

Mrežo prosvetnih tečajev in šol 
za splošno izobrazbo moramo čim 
bolj razviti in stremeti moramo, da 
se posebno v industrijskih centrih, 
kjer obstajajo oziroma se bodo for
mirale šole za splošno izobrazbo de
lavcev. istočasno organizirajo tudi 
osnovni prosvetni tečaji, v kolikor 
je zanje seveda potreba. Tako bi bili 
tečaji in šola pod enim vodstvom in 
bi praktično predstavljali enotno 
šolo, v kateri bo slušatelj po uspeš
no končanem tečaju prešel takoj v 
šolo za splošno izobrazbo delavcev.

Pri sprejemu v šole za splošno 
izobrazbo delavcev morajo imeti de- • 
lavci prednost, treba pa je v te 
šole sprejemati tudi uslužbence, zla
sti v šole pri podjetjih.

V vsej državi naj bi bila poleg 
šol za splošno izobrazbo delavcev 
mreža večernih gimnazij (nižjih in 
višjih), seveda le tam, kjer so zanje 
kadri in materialni pogoji. Večerne 
gimnazije bi imele značaj zasebnih 
tečajev. Slušatelji bi se v njih uspo
sabljali za izpite na rednih gimnazi
jah. Sindikalne organizacije si mo
rajo v tesni povezavi z organi ljud
ske oblasti in prosvetnimi, delavci 
prizadevati, da bodo te gimnazije 
odprte tam, kjer je res potreba. Pro
svetni delavci pa so še prav posebej 
dolžni nuditi večernim gimnazijam 
vso pomoč.

Gospodarsko vzgojo delavskega 
razreda moramo v bodoče smatrati 
kot eno osnovnih vprašanj vzgojne
ga dela sindikatov. Povezati mora
mo poznavanje teoretičnih vprašanj 
socialistične izgradnje, preučevanje 
organizacijskih in gospodarskih pro
blemov naše ekonomije, naloge in 
pravice delavskih svetov s praktič
nim delom in praktičnimi izkušnja
mi delovnih ljudi za gospodarjenje 
v podjetjih. V ta namen nam bodo 
služili tako tečaji kot seminarji in 
predavanja.

V zvezi s šolami za splošno iz
obrazbo delavcev je bila v novembru 
t. 1. na ministrstvu za prosveto LRS 
konferenca, katere so se udeležili 
tudi zastopniki Centralnega komite- 
jja Komunistične partije Slovenije,

Ministrstva za delo, Ministrstva za 
notranje zadeve in Glavnega odbora 
Zveze sindikatov Slovenije.

Načelnik oddelka za spl. izobr. 
šolstvo tov. Koncilja je tedaj poro
čal tudi o konferenci, ki se je vršila 
o tem vprašanju v Beogradu. Pred
log zastopnikov Slovenije, da se po
enotijo vsi tipi dosedanjih izrednih 
nižjih gimnazij zaradi enotnega dela 
in bolj ekonomičnega izkoriščanja 
učnega kadra, je bil z odobravanjem 
sprejet. Tov. načelnik je nato obraz
ložil novi način dela in nove oblike 
tečajev od pripravljalnih tečajev na
vzgor.

V diskusiji je bilo ugotovljeno, 
da pripravljalni tečaji pri nas ver
jetno ne bodo potrebni vsaj v toliki 
meri ne kot osnovni. Pri sprejema
nju v tečaje ne smemo napraviti na
pake, da bi vanje pobirali vse vprek 
ter vse v enem letu in bi zaradi tega 
morda trpela celo produkcija. Spo
četka vpisujmo le nekaj delavcev in 
to take, ki bodo tečaj zares obisko
vali. Sindikati naj zberejo podatke, 
koliko ljudi bi prišlo v poštev in kje 
bi se naj najprej organizirali ti 
tečaji.

S predlogom o načinu honori
ranja predavateljev na teh tečajih, 
kot ga je postavila konferenca v 
Beogradu in ki predvideva nagrado 
v sorazmerju s številom slušateljev 
in doseženimi uspehi po posebni 
lestvici, se konferenca v Ljubljani 
ni strinjala. Predvsem ne zato, ker 
število ob začetku in koncu tečaja 
ne bo enako. V tečaj se bo n. pr. 
prijavilo 30 slušateljev, končalo pa 
ga bo le 10. Učitelj bi za ves trud 
po tem načrtu prejel honorar le za 
teh 10 .slušateljev. Tudi bi ob pre
nizkem honoriranju prevzemali ure 
na teh tečajih zopet le najzavednejši 
prosvetni delavci, ki so že itak moč
no obremenjeni. Razen tega uspeh 
ni odvisen le od učitelja, temveč tu
di od delavcev, njihovega števila in 
od sodelovanja podjetja. V tem pri
meru se efekt dela ne more vredno
titi tako, kakor vrednotimo drugo 
delo, ki prihaja v poštev za sociali
stično nagrajevanje. Honorar bi se 
naj raje izplačeval od ure, ob za
ključku tečaja pa bi se razdelile po
sebne nagrade. Večji kolektivi naj ta 
predlog na množičnih sestankih pre- 
diskutirajo.

Splošna izobrazba nižje gimnazije 
bo potekala po sistemu sedanjih ve

černih delavskih gimnazij, v katere 
pa se bodo vključili tudi vsi ostali 
upravičenci, ki si žele pridobiti 
splošno izobrazbo nižje gimnazije. 
Ta enoten tip šole se bo imenoval 
Delavska gimnazija. Gimnazija MI- 
NOT v Ljubljani bo nadaljevala z 
delom, a bo razrede postopoma uki
njala. Višji gimnazijski razredi bodo 
na vseh ustanovah, kjer se še naha
jajo, prav tako postopoma ukinjeni. 
Prj delavskih gimnazijah se morejo 
organizirati le tečaji za privatne iz
pite. Ti pa se bodo, kot je bilo že 
rečeno, opravljali na rednih gimna
zijah po normalnem in celotnem 
učnem načrtu. Take tečaje vzdržu
jejo v vsakem primeru slušatelji 
sami iz svojih sredstev.

S predmetnikom, ki ga je izdal 
Svet za znanost in kulturo v Beo
gradu, se konferenca ni povsem stri
njala, ker je 18 tedenskih ur preveč 
in so doslej s 16. ali 17. urami tudi 
izhajali. Nemogoče je namreč imeti 
pouk 6 krat tedensko po 3 ure. Pouk 
naj bi bil trikrat tedensko po štiri 
ure, enkrat pa 5 ur in naj učna ura 
traja 40 minut.

Predmetnik:
Predmet I. II. III. IV.
Slovenski jezik 3 3 3 3
Srbohrvatski jezik 2 — — —
Zgodovina
Zemljepis
Matematika
Fizika
Kemija
Biologija
Risanje

2 2 2 2
2 2 2 2
3 3 3 3
2 2 2 2

— 222 
2 111 
112 2

17 17 17 17
Tuji jezik se obvezno ne bo po

učeval. Priporočljivo pa je, da se 
uvede tuji jezik kot neobvezen pred
met posebno za tiste slušatelje, ki 
nameravajo pozneje nadaljevati svoj 
študij na višji gimnaziji.

Ministrstvo za prosveto je v 
smislu sklepov te konference že da
lo vsem okrajnim ljudskim odborom, 
poverjeništvom za prosveto, navodi
la o šolah za splošno izobrazbo de
lavcev.

Ako bodo sindikalne organizaci
je, prosvetni organi ljudske oblasti 
in posebno prosvetni delavci pri teh 
ukrepih pomagali, bodo močno po
spešili proces prosvetljevanja in 
kulturnega dviga delavskega raz
reda.

Na roditeljskem sestanku
Običajno sklicujemo roditeljske 

sestanke po razredih, Da bi pa po
večali obisk, smo tokrat sklicali 
okrog 1. redovalne konference vse 
starše istočasno. Res jih je prišlo 
okrog 80.

Ze nekaj dni prej me je skrbelo, 
kaj vse naj bi jim povedal, da bi 
kaj zaleglo. Ker so ti problemi, za
deve in zadevice večinoma na vseh 
šolah isti, jih navajam, da bi imeli 
v njih oporo tisti mladi ravnatelji in 
upravitelji, ki morda ne vedo, o čem 
naj bi govorili, da bi starše zanimalo 
in da bi drugič raje prišli.

Po pozdravu sem jim predočil 
pomen in namen roditeljskih sestan
kov. Če je že v prejšnjem stoletju 
veljalo načelo, da sta »šola in dom 
sestrici dve, ki druga brez druge ho
diti ne sme«, je v sedanji družbeni 
ureditvi sodelovanje doma in šole 
tem pomembnejše.

Približno takole sem jim nanizal 
misli:

Pri nas in verjetno še kje drugje 
imamo vtis, da se starši vse pre
malo brigate za zdravje svojih otrok, 
mislim namreč šoloobveznih otrok. 
Če pošiljate svoje male v velikem 
nalivu slabo oblečene in brez dež
nikov v šolo, kar se je nedavno zgo

dilo, ste krivi vseh prehladov in 
najrazličnejših bolezni, ki rade na
padajo otroke te starosti. Videti je. 
kakor da so ti revčki okrog 10., 12. 
leta sami sebi prepuščeni in da naj 
pač živijo, če so že prišli na ta svet. 
Izgleda, da je mnogim več za zdrav
je živine kakor za zdravje dru
žine. No, ko doraščajo, ko prekora
čijo 16. leto, imajo na razpolago 
dežnike, dežne plašče, škornje itd., 
mlajši pa, ki so nege bolj potrebni 
in ki se sami ne znajo varovati, naj 
pač bodo z vsem zadovoljni, pred
vsem zadovoljni, da živijo. Glavno 
je po vašem, da jih takoj po šoli 
čaka živina za pašo, čakajo drva v 
gozdu, čaka vsakovrstno posprav
ljanje do pozne noči, zvečer pa, ko 
so že utrujeni in nimajo prave raz
svetljave, naj se še učijo in to na
vadno še ob žlobudranju starejših, 
ki namesto njih zlezejo na peč, tam 
kvantajo in se še norčujejo iz na
šega dijačka, ki pri mizi buli v 
knjigo. Da nimajo primerne obleke 
in da so včasih tudi raztrgani, še 
razumemo; ni pa razumljivo, da ho
dijo neostriženi in zamazani, dokler 
teče Sava mimo. V tem pogledu bi 
morali starši malo bolj paziti nanje, 
ker so v nečistoči zopet vzroki raz

nih obolenj in telesnih zajedalcev, 
ki zmanjšujejo odpornost in slabijo 
voljo do dela in učenja. Kakor se 
mnogi slabo zanimate za telesno 
snago svojih otrok, tako se navadno 
isti tudi slabo zanimate za šolsko 
življenje. Mnogi starši sploh ne ve
do, da tudi danes, kakor je to bilo 
že svoj čas, še izdajamo dijaške 
knjižice in da se v te knjižice vpi
suje vse dobro in predvsem vse 
slabo prav zato, da se s tem obve
stijo starši, ki morajo te knjižice 
pregledovati in podpisovati. Ob kon
ferencah naročamo dijakom, da mo
rajo dati staršem knjižice v podpis. 
Mnogi se pa naslednji dan prijo
kajo v šolo, da so sicer pokazali, da 
pa starši nočejo podpisati. Ali tudi 
nočete podpisati, ko vam kaj prine
sejo iz sodišča? Saj s tem podpisom 
vendar ne odobravate slabosti, o ka
teri vas obveščamo; s podpisom sa
mo potrdite, da ste vzeli na znanje 
in da nam pomagate otroka popra
viti. Drugačnega in cenejšega obve
stila res nimamo in če nočete pod
pisati, dajete s tem svojemu otroku 
samo priliko, da prične podpise po
narejati, kar je vendar kaznivo. Di
jaška knjižica je prav tako uradna 
listina, dokument, kakor rojstni ali 
posestni list. Vsako ponarejanje 
podpisov je tudi tukaj kaznivo.

V dijaški knjižici je pa še nekaj 
več. (Pokažem jo.) Tukaj imamo na 
zadnjih straneh pravila o učenju in 
vedenju. Vse starše lepo prosim, da 
si doma pri svojem otroku to preči- 
tate, pa boste videli, da so ta pra
vila modro sestavljena in da bo vaš 
otrok pravilno vzgojen, če se bo po 
njih ravnal, da pa bo tudi kaznovan, 
če bo napravil take in take pre
krške. Starši se morate zanimati za 
učenje in vzgojo svojih otrok, saj je 
vendar to vaše in naše največje bo
gastvo, ki ga imamo. Znanje in do
bra vzgoja sta tisto, česar ne more 
nihče vzeti.

Pred nekaj dnevi me je ustavila 
mati neke lanske učenke in me 
vprašala, zakaj vendar njene hčere 
nečejo sprejeti v nobeno šolo v 
Ljubljani. Ko sem jo vprašal, če je 
pogledala njeno lansko spričevalo, 
je odgovorila, da ne. Seveda je no
čejo nikjer sprejeti; ni namreč opra
vila nižjega tečajnega izpita in je 
doma o tem sploh vprašali niso, ozi
roma niso zahtevali, da spričevalo 
pokaže. Ob koncu šolskega leta je 
vendar najvažnejše, da starši pogle
date, kako je vaš otrok napredoval. 
Saj se otroku lahko za malo zdi, da 
ga niti ne vprašate, kako je opra
vil, on se je pa vendar tako trudil 
skozi vse leto, da bi dobro opravil. 
Seveda pa ne smete imeti te skrbi 
samo ob koncu šolskega leta, temveč 
večkrat in pravzaprav vedno, ka
dar vam delo dopušča. Zlasti si 
oglejte knjižice po redovalnih kon
ferencah, ki so v novembru, janu
arju in aprilu.

Nato sem jim reproduciral pogo
vor videmskih prvošolcev gimnazije, 
ki se med seboj hvalijo, da več ne 
pozdravljajo svojih osnovnošolskih 
učiteljev, dalje jim povem, kako se 
med seboj po noti pretepajo in po
kažem tudi žilovko, kateri je dijak 
na enem koncu napravil še poseben 
železen ojačevalec, da bolj »pritisne«. 
Da so ti dijaki tudi v šoli slabi, se 
razume. Da prav ti razbijajo šipe pri 
videmskem vrtcu, da ti urezujejo 
mlade jablane sebi za palice, da ti 
razbijajo izolacijske lončke itd., je 
samo ob sebi umevno. Od teh tudi 
ne pričakujemo, da bj pozdravljali 
starejše, da bi se ne norčevali iz 
starčkov in da bi pomagali sočlo
veku v potrebi, da bi čuvali šolsko 
in splošno ljudsko imetje. Taki so 
torej — in vendar moramo tudi te 
spraviti na pravo pot in prav na te 
mora dom in vsakdo še posebej pa
ziti in neprestano poučevati. Da 
stori šola svoje, je razumljivo; toda 
mi jih imamo tukaj največ 5 ur, 
ostalih 19 ur pa dom.

Za vzgojenost je pa potreben sta
len dober vzgled staršev in starejših 
bratov in sester ter sosedov. Sam od 
sebe bi otrok ne lagal, ne preklinjal, 
ne kradel, če bi tega ne videl in sli
šal pri odraslih. Starši se niti ne 
zavedate, kako tenko uho in bistro 
oko imajo otroci še pred 10. letom 
za vse, tudi za slabo in vse tako, 
kar bi naj v tej dobi podrobneje ne 
videli, ne vedeli in ne delali.

V šoli jih res ne učimo moliti, 
kakor bi nekateri od vas še želeli. 
Cerkev in šola sta ločeni in nam 
zato niti na misel ne prihaja, da bi 
natrpavali njihove glave z zgodbami 
ter nerazumljivimi dogmami, saj že
limo, da bi postali dobri državljani, 
dobri zaradi sočloveka, zaradi do
brega samega.

Mladinske organizacije so tudi v 
šoli in te se sami vodijo pod nad
zorstvom učiteljev. Letos so se usta
novili pionirski sveti, ki bodo mla
dini svetovali in ji pomagali v po
sameznih panogah udejstvovanja.

Mnogokrat se starši jezite, da bi 
vaš otrok »samo knjige bral«. Prav 
je, da berejo in verjetno niti ne ver
jamete. da imajo po vseh razredih 
za vsako leto predpisane določene 
knjige, ki jih morajo prebrati. To 
spada v njih obvezen študij. Pa tudi 
sicer ni napak, če kdo raje čita, ka
kor da bi se ukvarjal z dolgotrajnim 
brcanjem žoge. Seveda pa spet ni 
prav, če čitajo cele dneve in večere 
in pri tem zanemarjajo druge šolske 
predmete.

'Glede obiska kina smo mladini 
tudi povedali svoje. Kadar bo kak
šen primeren film, bodo imeli svojo 
predstavo popoldne po pouku, sicer 
pa ne priporočamo obiska večernih 
predstav, ker v pozni večerni uri ne 
smejo biti več na cesti. Ta prepoved 
je doslej gotovo rodila več dobrih 
kakor slabih posledic, o čemer ste 
itak sami prepričani.

Posebna bolezen v našem kraju 
so šolske prireditve. Pred vsako pri
reditvijo narišemo plakate, povemo 
dijakom po mikrofonu in vabimo na 
vse načine starše, naj se udeležijo 
n. pr. novoletne jelke, Prešernovega 
dne, mladinskega koncerta, proslave 
PRK, zaključne proslave konec šol
skega leta itd. pa smo navadno z 
otroki sami. Ali res nimate toliko 
časa, da bi hoteli videti in slišati, 
kaj vse zmorejo vaši otroci, in ali 
res ne morete dati s svojo prisot
nostjo poudarka in priznanja ogrom
nemu delu, ki ga v vsako prireditev 
vložijo vaši otroci in mi z njimi? 
Ali morda res nočete videti in slišati 
imena svojega otroka, ki je ob koncu 
leta nagrajen in imenovan med od
ličnjaki?

Ista pesem je z dijaškimi izleti. 
Tudi ti so sestavni del pouka in to
rej obvezni. Pa se še dobijo starši, 
ki branijo otrokom na izlet. Ti starši 
pač ne pomislijo, da s tem ubijajo 
veselje svojih otrok, ko jim ne pri
voščijo razvedrila, pouka in spozna
vanja lastne domovine. Na vsakem 
izletu se naučijo več kot v šoli in 
ker imajo šolski izleti velik popust, 
ni važno vprašanje denarja, saj pri
de za ceno enega litra vina in petih 
jajc skoraj po vsej Sloveniji.

Letos so prišli novi učni načrti 
v veljavo. Pri tem smo vsi sodelo
vali in so naš; mladini samo v ko
rist. Zopet prihajamo v osemletno 
šolanje. Nove nižje gimnazije dajejo 
priliko vsej kmečki mladini, da pri
de do potrebne izobrazbe. Vse te 
gimnazije so enako vredne z našo in 
bi bilo nespametno riniti otroke 
semkaj ter si s tem delati stroške, 
otrokom pa dolga pota. Z rajoniza- 
cijo je to itak urejeno. Tudi nekateri 
novi predmeti so vpeljani; pri nas 
n. pr. francoščina. Zakaj ni nemšči
na, vam. ki ste okusili njeno dobroto 
po taboriščih v izseljeništvu, menda 
ni treba razlagati. Res so težave, ker 
še nimamo potrebnih knjig, pa to se

vuk*i MLADEGA PEDAGOŠKEGA DELAVCA
Serr^ učitelj - tečajnik. Tečaj sem 

opravil' 1946 v Celju. Mnogi so mi 
prigovarjali, naj se ne podam v ta 
poklic, ki da je najslabše plačan, 
govorili so mi o histeriji na stara 
leta, skratka, hoteli so me speljati 
na drugo pot. A moje veselje do 
učiteljskega poklica je zmagalo nad 
prizadevnostjo nekaterih tovarišev 
in tovarišic.

Ni mi dano, da bi mogel dobro 
opisati razpoloženje, ki sem ga imel 
takrat, ko sem prvič stopil pred šol
sko deco. — Nastavljen sem bil na 
enorazrednico v Šokat pri Gornjem 
gradu. Sicer je zahtevalo to mesto 
dobro kvalificirano moč z velikim 
izkustvom, a žal sem moral jaz kot 
tečajnik kljubovati vsem težkočam, 
ki so me spremljale skozi vse leta 
V tečaju sem se sicer učil raznih 
predmetov, ki so potrebni . za uči
telja, tako tudi psihologije in peda
gogike, a sedaj sem prvič občutil, 
kaj je praksa, kaj je teorija. Kljub 
iskrenemu prizadevanju, da bi bil 
pouk čimbolj kvaliteten, sem nekje 
v sebi čutil močno vrzel — neznanje. 
Ko sem takole sam pri sebi nače
njal razna vprašanja, se mi je zdelo, 
da stojim na visokem in sila ozkem 
stolpu, ki niha sem in fje tako mu
havo in nagajivo, kakor da se me 
hoče otresti. Omenil bom samo en 
primer, ki ga še danes hranim v 
spominu, kakor da bi se to zgodilo 
včeraj.

Ker še nisem razumel tistega, 
čemur pravimo samopremagovanje, 
sem se mnogokrat brez potrebe raz
jezil. Tedaj se je zgodilo takole:

Mala Micika je bila od sile ner
vozna. Njeni živci so bili tako zrah
ljani, da skoraj n; mogoče verjeti. 
Saj ni bilo čudno! Med vojno je ob
čutilo ubogo dekle mnogo zla in 
strahu. V šoli je bila strahopetna, 
da nobena druga tako. Jaz kot 
mladi učitelj pa sem si predstavljal, 
da mora iti v šoli vse gladko. Tako 
se je zgodilo, da sem vprašal Mici- 
ko nekaj zelo lahkega. Ker mi ni 
takoj odgovorila, so mi živci popu
stili, roka zasrbela in seveda sem jo 
malce bolj trdo »pobožal« po njenih 
nežnih ličkih. Deklica je občutila 
krivico in v tej krivici videla v meni 
grobega, brezsrčnega človeka. Na
slednji dan Micike ni bilo v šolo. 
Tudi drugi in tretji dan ne. Skrbelo 
me je, kaj je z njo. Ostali učenci 
so mi pripovedovali, da se me straš
no boji. Zdaj me je pogrelo. Iskal 
sem krivdo in jo našel v sebi.

Nekega dne me sreča njena mati 
in me takole nagovori:

»Poslušajte tovariš učitelj, našo 
Miciko pa nikar ne pretepajte. Ve
ste, mi smo strašno trpeli v tej voj
ni. Bili smo pregnani, mož je bil tri 
leta pri partizanih. Veste, Miciko je 
že metala božjast. Komaj se je malo 
pozdravila in sedaj se bojim, da se

bo zopet začelo. Jutri pridem jaz z 
njo v šolo.«

Bilo mi je, kakor da bi mi nekdo 
nož zasadil v srce. Kjer koli sem 
hodil, povsod mi je bila Micika pred 
očmi. Ni bilo stvari, ki bi mi povzro
čilo toliko skrbi kot ta, kako si bom 
zopet pridobil prijateljstvo male 
Micike.

Micika je prišla v šolo. Ko je 
odprla vrata, ni pozdravila in ne 
pogledala v me. Urno je skočila do 
svoje klopi in se skrila za součenko. 
Skušal sem se ji približati, a vse 
zaman. Micika se me je bala kot 
kokoši kragulja. Mene pa je to peklo.

Lepega dne sedim v družbi sta
rejših učiteljev. Malce smo bili do
bre volje. Kar mi pride na misel — 
Micika. Boljše priložnosti si nisem 
mogel zamisliti, da vprašam izkuše
ne tovariše za svet. Razodel sem jim 
svojo težavo. Spogledali so se in 
eden me vpraša:

»Kje pa ste končali učiteljišče?«
»Oprostite, tečajnik sem.«
»Tečajnik? — No potem se ne 

čudim. Tečaji so fabrikacija učiteljev 
na tekočem traku. Svetujem vam to
variš, kar ste zagrešili sami. sku
šajte tudi popraviti sami.«

Zavrtelo se mi je v glavi. Nikal
ne mislite, da je bila temu kriva - 
pijača. Pričakoval sem plodnih na
svetov — sedaj pa tako kratko.

Pekla me je beseda »fabrikacija« 
in poseben poudarek besede tečajnik 
— a nasvet, naj sam. popravim, kar 
sem sam zagrešil, sem sprejel brez 
ugovora. Prvič sem občutil, da je

potrebno, da se sam poglobim v 
psihologijo otroka. In poglobil sem 
se z globoko vnemo. Stalno sem imel 
pred seboj malo, nedolžno Miciko, 
ki me je pogledovala s tistimi veli
kimi. nemirnimi očmi. Zdelo se mi 
je, kot da govor; vsak tak pogled: 
Le kaj sem ti žalega storila? S trdno 
voljo in doslednimi dejanji sem pa 
uresničil dragocen nasvet: kar ste 
zagrešili sami, skušajte tudi popra
viti sami. Z Miciko sva si postala 
najboljša prijatelja, celo tako. da 
sva oba točila solze, ko sva se mo
rala — najbrže za vedno —- posloviti.

S tem primerom sem hotel samo 
povedati, da tudi mi učitelji - te
čajniki žanjemo kakšen uspeh. Saj 
jih je mnogo med nami, ki so z dušo 
in telesom navezani na delo v šoli. 
Toda eno . nam manjka — znanje. 
Da pa si pridobimo znanje, je potre
ben študij. Kaj rado se zgodi, da se 
rafno učitelj-tečajnik težko pripra
vi, da bi v miru predelal to ali ono 
knjigo. Vzrokov je več. Prideš na 
novo službeno mesto kot najmlajši. 
Razumljivo je, da moraš kot sveža 
mlada moč razbremeniti starejše, iz
črpane tovariše, a vendar bi morala 
biti tudi tukaj neka meja. S ko
likimi sem govoril, ki so tarnali in 
jadikovali, da še samo AF2 pred
sedniki niso, druge funkcije pa ima
jo po vrsti vse. Vprašajmo se odkrito 
in pošteno: Kaj je važnejše, biti 
funkcionar v vseh mogočih organi
zacijah jn delati namesto domači
nov ali pa se posvetiti študiju? Brez 
dvoma je potrebno oboje, vendar

naj bi bil študij prvi, le resnično 
preostali čas pa za drugo delo v 
organizacijah in podobno. Zgodi pa 
se tudi, da je ta ali oni brez vsa
kega nešolskega dela, študij pa vse
eno zanemarja. O, ne rečem, tudi 
taki se najdejo. Tudi mene se je že 
lotevala taka bolezen, vendar sem 
jo kmalu prebolel.

Navedel bom drug primer.
Bil sem klican, da opravim di

plomski izpit. Jasno je, da moraš 
imeti zanj določeno znanje. Kajti 
učitelj brez potrebnega znanja je 
kakor voz brez koles. No, in kaj se 
mi je zgodilo? Izpitna komisija mi 
je povedala v obraz, da sem slabo 
pripravljen. In ni se zmotila! Zato 
sem^ povsem upravičeno »cepnil«. 
Spočetka sem se jezil na komisijo, 
da pač nič ne upošteva dela. ki ga 
opravlja človek izven šole. Ko pa 
sem trezno premislil, sem prišel do 
spoznanja, da učitelj desetkrat več 
škoduje skupnosti, če nima za poklic 
potrebnega znanja — kakor pa če ne 
vrši določene funkcije. Se pravi, 
študij je trenutno važnejši!

Brez dvoma pa je velika hiba 
tudi v tem, da še do danes mi mladi 
učitelji-tečajniki nismo našli pra
vega kontakta_ s starejšimi, izkuše
nimi učitelji. Če bi rekel, da so tega 
krivi starejši učitelji, bi se zlagal. 
Prav tako bi ne imel prav, če bi 
zvalil vso krivdo na učitelje-tečaj- 
nike. Kje je torej tista ovira? Ni je 
težko najti! Krivda leži prav na 
vseh. Ni malo primerov, da smo 
krivi učitelji-tečajniki sami. V nas
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BLEJSKI SEMINAR — mejnik v razvoju šolske
Odrasli ljudje se radi spominja

mo večerov v društvenih telovadni
cah, zelo radi tudi otroškega šport
nega udejstvovanja na tratah, ob 
vodah, na ledu in snegu. Toda zelo 
redkokdaj naletite na človeka, ki bi 
imel prijetne spomine na šolske te
lovadne ure.

Lahko postavljam kot znano dej
stvo, da šolske telovadne ure niti 
niso bile kaj prida koristne in tudi 
ne priljubljene. Spominjam se, kako 
željno smo se včasih ozirali po dro
gu, po vrvici za skakanje in zlasti 
po žogi, toda učitelj je železno vztra
jal pri svojih redovnih in prostih 
vajah.

Po osvobojenju so se razmere v 
marsičem izboljšale. V šole so uvedli 
nekatere novosti, kakor tek čez drn 
in strn, ljudski mnogoboj in igre, 
ponekod tudi plavanje in smučanje. 
Vendar šolska telesna vzgoja še ne 
daje tistih rezultatov, ki bi jih 
lahko.

Da bi prišlo do izboljšanja učne 
metode, je organiziralo Ministrstvo 
za presveto LRS letošnjo jesen šest
dnevni seminar za učitelje in profe
sorje telesne vzgoje. Do malega vsi, 
ki poučujejo v naših šolah telesno 
vzgojo, so prišli na Bled — vseh je 
bilo 110 — in so se temeljito pogo
vorili o novih ukrepih za odločno 
izboljšanje naših telovadnih in šport
nih šolskih razmer.

Ob otvoritvi blejskega seminarja 
je govoril pomočnik ministra tov. 
Ledinek. Naglasil je, da je fizična 
kultura vzgojni predmet, ki naj bo 
kar najbolj povezan z življenjem in 
našo stvarnostjo. Od učiteljev, od 
njihove sposobnosti in delavnosti je 
odvisno, kakšen odnos bo imela mla
dina do predmeta, ki utegne biti 
zelo velikega pomena.

V čem je pomen šolske telesne 
vzgoje in športa? Naj odgovorim na 
kratko: Z delom na igriščih in v te
lovadnicah moramo prispevati svoj 
poseben delež k harmonični vzgoji 
za življenje kar najbolj sposobnega 
človeka. Glede na telo je smoter na
šega prizadevanja pravilna rast, 
zdravje, utrjenost, zmogljivost vseh

bo med letom gotovo uredilo. Zvez
ke so za silo dobili.

Večkrat se zapodimo tudi v razne 
delovne in nabiralne akcije; zbira
mo staro železo, star papir, steklo, 
zdravilne rastline, sončnice. Vse to 
gre v korist posameznih dijakov in v 
korist Skupnosti, kateri tudi mladina 
doprinaša svoj delež in pomaga k 
hitrejši izgradnji naše domovine. 
Letos so nabrali 122 kg sončičnega 
semena in dobili 12 kg olja, ki ga 
bodo porabili v mlečni kuhinji in za 
novoletno jelko.

Vsako leto imamo z zadnjim raz
redom težave glede izbire pokhcev. 
Teh težav bj sicer ne imeli, če bi se 
starši po vsej sili ne vmešavali in če 
bi pustili, da se otroci odločijo tja, 
kamor jih veseli in kamor naj bi šli 
po nasvetu šole, ki pozna otrokove 
zmožnosti in veselje in ki ve za po
trebe po tem in onem kadru. Starši 
niti ne veste, koliko novih strokov
nih šol in novih poklicev imamo, pa 
že pravite svojim otrokom, da »tu
kaj ni kruha«, ali da je ta in ta 
poklic »umazan«.

Profesorski zbor daje vse, da bi 
dijake čim več naučil in čim lepše 
vzgojil, vi pa pomagajte, ne toliko 
pri učenju, kakor pri vzgoji.

iS temi izvajanji so bili kar za
dovoljni. Potem smo se pogovorih 
še o stvareh, ki so jih težile, nato 
so se razšli pa še po posameznih od
delkih, kjer so jim še razredniki po
vedali svoje in odgovarjali na indi
vidualna vprašanja.

Košorok Jože

se je malo preveč zagrizla tista pa
rola, da je vse zanič, kar je staro. 
— To pa ni res! Krojač, ki kroji 
obleke svojih dvajset ali trideset 
let, ima prav gotovo več znanja in 
izkustev kot vajenec, čeprav bo 
vsak čas postal pomočnik. Tako je 
tudi pri delu učiteljev. Se pravi, da 
bi morali imeti v starejše tovariše 
malo več zaupanja. Čestokrat pa je 
kriva tudi bojazen, češ, mi bo očital, 
da nič ne vem. Zgodi se pa tudi, da 
dobi tečajnik na vprašanje trd od
govor, kar vsekakor ne vpliva dobro 
na medsebojni odnos.

Sedaj sem peto leto učitelj. Bil 
sem že na mnogih učiteljskih zboro
vanjih. In v vseh teh petih letih sem 
ugotovil, da imajo besedo vedno sta
rejši. Saj to je prav, toda učitelji 
smo vsi, vsi imamo isto delo — mladi 
in stari, zato bi bilo potrebno, da bi 
tudi mladi bili bolj aktivni. Pa se 
bo kdo oglasil: No dobro, zakaj se 
pa besede tako branite? Presneto bi 
bil vesel, če bi mesto mene imel re
ferat moj mlajši tovariš. — Niso 
krivi starejši, krivi smo mi sami. 
Bojimo se, da bi nas kritizirali. Jaz 
sam sem tak ptiček. O, kolikokrat 
me je srbel jezik, da bi zinil ka
tero, a ko sem se ozrl po dvorani in 
videl desetine starejših, izkušenih 
moči, mi je postalo vroče: kaj pa, če 
ne bom prav zinil in se mi bodo 
smejali. Kakšna naivnost! Prav ta
ko je, če pogledamo odbor prosvet
nega sindikata! V redkih primerih 
so v njem mlajši tovariši. In zakaj? 
Ker se bojijo prevzeti funkcijo, da

organov, maksimalna delovna in 
obrambna sposobnost. Glede na du
ševnost pa je naš vzgojni smoter 
razvijanje karakternih lastnosti, zla
sti močne volje, poguma, disciplini
ranosti in smisla za skupnost.

Nadaljnji smoter naše dejavnosti 
je zavestna vzgoja k lepemu vede
nju in nastopu. Vaje, ki prihajajo v 
poštev pri šolskem delu, izbiramo v 
skladu s potrebami mladega človeka 
in se pri tem oziramo na starost, 
spol krajevne razmere in letne, čase.

Naloga blejskega seminarja je 
bila, da bi ob tako postavljenem 
smotru prišli do naprednejših po
gledov na izbor vadbenih sredstev 
in na metodo.

Vodstvo seminarja (tov. Pizzulin, 
Vazzazova in Klojčnik) se ni odlo
čilo za predavanja, temveč za prak
tično delo. Izbralo je nekaj strokov
njakov, ki so s svojimi ali z blejski
mi učenci prikazali različne načine 
poučevanja telesne vzgoje in športa.

V vsem je nastopilo sedem naših 
strokovnjakov, videli smo sedem 
različnih tipov vadbenih ur. Neka
tere so pomenile kakor za gledalce, 
tako tudi za otroke pravo doživetje. 
Po urah je bila vselej živahna dis
kusija o izboru vadbenega gradiva, 
o pedagoških prijemih, kakor tudi o 
telesnem naporu, o vzgojnem učinku 
in razvedrilu telovadečih.

Naj se v nasledpjem dotaknem 
nekaterih podrobnosti blejskih vad
benih ur. Pri tem hočem opozoriti 
nepoučene, zlasti tiste, ki imajo šol
sko telovadbo v slabem spominu, na 
bogastvo sodobnega načina dela.

Čelikova je pokazala uro s po
udarkom na skupnem delu. Čeprav 
je bila kar najskromnejša v izboru 
rekvizitov (delala je samo s kiji), je 
vendar pokazala, kako bogata in ka
ko učinkovita je lahko ura, če je 
vodnik iznajdljiv. Za izostritev gi
balnih čutov je obdelala metanje in 
lovljenje kijev, za moč pa skakanje 
čez kije. Vse je delala ob glasbeni 
spremljavi.

Dijaki III. letnika Zavoda za fiz- 
kulturo (Ulaga) so začeli s švedskim 
fartlekom, nato so pokazali vaje s 
kamni, pri čemer so se že začeli 
potiti. V glavnem delu vadbene ure 
so skakali čez nizko gred (smučar
ska gimnastika), čez vrvico in ko
nja, končali pa so uro s tekmovalno 
štafeto. Kot posebnost omenjamo še 
higienski pregled dijakov.

Znano dejstvo, da dekleta rade 
plešejo, je porabila Nina Trdinova 
pri svoji uri; naučila jih je češki 
ples. Tudi jih je pripravila do izvr
šitve razmeroma težke naloge, ko so 
morale med tem, ko so vrgle žogo 
v zrak, pobrati rutico na tleh in 
žogo ujeti. Dober prispevek k razvi
janju gibalne spretnosti!

Za metodo Jože Trdinove, je 
značilno, da dela z učenkami popol
noma mirno, kakor je navada pri 
drugih predmetih. Na vprašnje, kako 
kljub temu doseže tako zgledno di
sciplino, je odgovorila: Zaposliti jih 
je treba, potem je opominjanje od
večno. Dijaki nagajajo, če jim je 
dolgočasno. Kot posebnost omenja
mo pomirjevalni del ure: redovne 
vaje s korakanjem meže (razvijanje 
čuta za orientacijo).

V osnovni šoli lahko telovadna 
ura dopolnjuje stvarni pouk. Born- 
škova iz Celja se je najprej pome
nila z otroki I. razreda osnovne šole 
o prometnih sredstvih, potem pa so 
malčki radostno kolesarili, vozili av
tomobil, vlak, celo avion. Seveda so 
izbrali tudi miličnika, ki je skrbel 
za prometni red, posnemali so zvoč
ne signale vlaka in avtomobila, tudi. 
čez brv so hodili (gred). Ura igra
nja, radostne razgibanosti in sreče 
— otroci je dolgo ne bedo pozabili!

Povsem drugačna pa je bila ura 
sedmošolcev iz Celja. Ze po harmo-

bi ga kaj ne polomili! Vidite, zopet 
smo pri študiju! Se pravi, če bi mi 
učitelji-tečajniki (ne mislim vseh) 
malo več študirali in imeli v sebi 
več »korajže«, bi bili s seboj bolj 
zadovoljni in pridobili bi si še ugled 
pri starejših tovariših.

Zgrešeno se mi zdi tudi marsi
kaj pri delu v šoli. Ko so bili uve
deni po šolah razni vzorni nastopi, 
so največ nastopali mladi tovariši. 
Hospitirali so starejši in ob zaključ
ku podali potrebno kritiko. Vsekakor 
je v tem dokaj pozitivnega. Vendar 
menim, da je še bolj potrebno, da bi 
mlajši hospitirali pri starejših, ker 
bi s tem več pridobili. Zelo koristno 
in poučno bi tudi bilo, če bi si ta
kole na šolskih konferencah med
sebojno ogledali ‘dnevnike. Saj je 
dnevnik ista knjiga, ki mora biti 
zrcalo učitelja. Sam vem, da včasih 
napišem kaj besedi, ko bi jih zado
ščala četrtina. Tudi tovariški raz
govori o pedagoških in psiholoških 
problemih bi bili zelo koristni. Nič 
odveč bi se mi ne zdelo, če bi me, 
recimo, od časa do časa vprašal kdo 
na šoli: »Poslušaj, kako bi ti to in 
to izvedel?« Bil bi nehote prisiljen, 
da bi o problemih stalno razmišljal.

Lahko bi navedel še to in ono, a 
zdi se mi, da kar me je težilo in me 
trenutno še teži — in mislim, da še 
mnogo, mnogo drugih, sem omenil. 
Končujem v upanju, da je prvi kon
gres pedagoških delavcev v LRS dal 
tudi pobudo za boljše sodelovanje 
med mladimi in starimi.

Kumer Drago

telesne vzgoje
nično razvitih postavah ste lahko 
spoznali, da jih Kokot vzgaja k pravi 
športni storilnosti. Zdelo se je, da 
vidimo .izbrano vrsto tekmovalcev. 
Po učinkovitih preskokih in vajah v 
dvojicah so v glavnem delu pokazali 
vadbo prostega predmeta: prevale, 
levje skoke in proste premete z asi
stenco. Tako so Celjani pokazali te
lesno izurjenost, ki je velikega po
mena za zdravje in odpornost, hkrati 
pa je zelo razveseljiva za telovadna 
in športna društva, ki dobivajo iz 
celjske gimnazije vsestransko utrje
ne in zmogljive kandidate za tek
movalce.

Končno naj omenimo še Završ- 
nikovo učno metodo z učenkami iz 
Zirov. Dekleta so poslušale glasbo, 
ponovile so ritem, in že so začele 
s poskočnimi koraki. Ni bilo to samo 
radostno in lepo gibanje, temveč 
igra z motivom lovljenja. V veliki 
meri se je posluževala glasbe in 
petja tudi Nina Trdinova, zlasti v 
zaključni igri, kjer je bil uspeh igra
nja odvisen od dinamike (forte — 
piano) petja. Tako smo videli na 
Bledu vrsto primerov povezave med 
gibnostjo in zvočnostjo.

Najrazličnejše ure telesne vzgoje 
•— katera je dobra, katera najboljša? 
Dejansko ni recepta, ni enotne ša
blone, vse je odvisno od učiteljevega 
strokovnega in pedagoškega znanja 
ter njegove iznajdljivosti. Bistveno 
je, da so ure v fiziološkem in peda
goškem pogledu učinkovite. Zaradi 
tega se ne navdušujemo za zastarele 
formalizme, pri urah ne vlada mr
tvaška tišina, učiteljev nastop ni le 
strog in izključno strog, temveč tudi 
tovariški.

Učitelj doživlja uro z učenci, jih 
neprestano poučuje, daje nasvete, 
opozarja na napake. Zaveda se, da 
živi v učencih težnja po športni sto
rilnosti. V glavnem delu ure jih po
učuje tudi v primerno težkih vajah, 
v atletiki, akrobatiki, vajah na orod
ju, igrah itd. Ce pride pri takem 
delu do potenja, je to znamenje, da 
je fiziološka krivulja napora dosegla 
potreben višejc.

Telovadni pedagogi učijo, da mo
rajo biti šolske ure telesne vzgoje 
resne in vesele. Resnost, bolje re
čeno strumnost naj vlada pri redov
nih vajah in pri formiranju telesa 
in drže, vedrost v igrah, podjetnost 
pri vajah na orodju, borbenost v 
atletiki itd. Velikega pomena je, če 
se učenci pri vsaki uri nečesa no
vega naučijo. Ne mislimo na teore
tično znanje, temveč na nove spret- . 
nosti s področja skakanja, startanja, 
akrobatike, vaj na drogu, krogih, 
lestvi itd.

Kakor so pomanjkljive ure, ki so 
potekle brez razvedrila, brez vese
lja ali borbe, tako so pomanjkljive

Nekaj besed o
Z bliskovito naglico se nam pri

bližuje praznovanje novoletne jelke. 
Mnogo besed je bilo že izgovorjenih 
o tem praznovanju, mnogo lepih 
stvari pripravljenih za ta čas. Ven
dar želimo biti še iznajdljivejši, za
jeti hočemo z njim srca vseh otrok. 
Ovijamo ga z našimi narodnimi obi
čaji, povezujemo ga z narodno osvo
bodilno borbo, v kateri korenini, 
prikazujemo v njem tudi izgradnjo 
naše domovine. i

Slavje novoletne jelke korenini v 
narodnoosvobodilni borbi. To dej
stvo mu daje še poseben sijaj in po
men. Spominja nas dni, ko so naši 
borci praznovali novo leto v zasne
ženi pokrajini — pod smrekami in 
jelkami in se v snegu in mrazu, 
včasih celo v bojnem metežu spomi
njali ob tem času svojih dragih. Ra- 
djj bi jim voščili vse najboljše, jim 
stisnili roke, a vse to jim ni bilo 
dano, morali so ta dan ostati sami 
in vršiti svojo domovinsko dolžnost.

Razumljivo je, da nam sijaj in 
pomen slavja novoletne jelke nala
gata posebno dolžnost. Prireditelji 
morajo skrbeti, da se slavje vrši v 
čim večjem obsegu, in da je čim 
bolje pripravljeno.

Tudi to smo že dosegli. Naši kra
jevni ljudski odbori, naše žene, mno
žične organizacije, delovni kolektivi 
itd., vsi so že pridno na delu in se 
pripravljajo. Njihovo delo je laže, 
odkar so prevzeli pokroviteljstvo 
nad pionirji starešinski sveti, ki so 
pripravljeni pomagati povsod, kjer . 
gre za dobro otroka. Novoletno jelko 
praznujemo že vsepovsod. Praznuje
mo jo v velikem obsegu in tudi v 
majhnih skupinah. Prireditelji tek
mujejo pri nabiranju denarnih pri
spevkov. Šivajo se copatke, čepice, 
predpasniki in obleke. Pletejo se 
nogavice, rokavice, šali in jopice. Iz
delujejo se igračke. Izbirajo in pi
šejo se različni nastopi iz otroških 
iger in pravljic, da bi se to slavje 
olepšalo in poživelo.

Kakšna prireditev bo napolnila 
otrokovo srce z vsem sijajem in po
menom slavja novoletne jelke?

Mislim, da taka, v kateri bodo 
osebe nastopale čim bolj naravno in 
preprosto. Njihova govorica naj bo 
umljiva vsem. Slavje lahko spravi
mo v sklad z letnim časom in pred
stavimo otrokom dedka Mraza ali 
starko Zimo. Končno je to vseeno. 
Otroke zanima vse. Lahko jim pred-

tudi tiste ure, o katerih imajo učenci 
občutek, da niso napredovali, da se 
niso ničesar novega naučili. Lahko 
bi rekli, da pomeni blejski seminar 
učiteljev in profesorjev telesne vzgo
je pomemben mejnik v razvoju naše 
stroke. Mejnik v tem smislu, da bo 
treba prenehati z zastarelimi meto
dami in začeti s kvalitetnim delom, 
ki vodi do storilnosti in športnih 
uspehov. Učenci se naj v šolah de
jansko navadijo različnih spretnosti, 
ki jih potrebujejo v življenju. Dobiti 
morajo solidno podlago za vsestran
sko športno udejstvovanje. V tem 
duhu smo na Bledu med drugim 
sprejeli tudi predlog, da s d odslej 
imenuje predmet v višjih razredih 
srednjih šol »telesna vzgoja in šport«. 
Prepričani smo, da ne bo ostalo pri 
besedah!

Ce motrimo razvoj naše šolske 
telesne vzgoje, ugotovimo, da se gle
de izbora gradiva in glede načina 
podajanja vedno bolj približujemo 
težnjam mladine. Pod disciplino ne 
razumemo več grobne tišine, ki jo 
prekinja gromki glas učitelja od za
četka ure do težko pričakovanega 
šolskega zvonca; pod disciplino raz
umemo točno prihajanje, izpolnje
vanje nalog, spoštovanje tekmoval
nih pravil, sodelovanje vseh pri 
delu. To ni formalna, temveč delov
na disciplina, ki dopušča tudi radost, 
smeh. navijanje in podobno.

Vadbo, ki ni posebno koristna, ali 
ki je mladina nima rada (redovne 
in proste vaje) omejujejmo na 5 do 
10 minut, v preostalem času pa tre
niramo vaje na orodju, skakanje, 
tehniko ravnanja z žogo in podobno.

Postavljamo tudi zahtevo po vad
bi na planem, kajti ni dovolj, da 
samo govorimo o utrjevanju. Treba 
je dejansko skrbeti za to, da se bo
do srednješolci tudi v šoli utrjevali 
proti mehkužnosti, proti mrazu, ve
tru, soncu. Zato naj telovadijo ka
kor nekdanji grški atleti »gymnos«, 
to je goli, v kratkih hlačkah.

Vedno bolj se zavedamo, da ne 
gre le za krepitev mišičja, tudi ne 
samo za vidno storilnost, temveč 
prav tako za razvijanje notranjih 
organov, zlasti srca in pljuč. Celo o 
vadbi čutil in centralnega živčnega 
sistema govorimo, ko se navdušuje
mo za hitre igre z žogo.

Ugotavljamo, da se naša šolska 
telesna vzgoja neprestano razvija in 
da se vse bolj približuje biološkim 
potrebam mladine. Ne odstopamo od 
strumnosti in se tudi ne približuje
mo metodi igračkanja, temveč delu, 
ki ima vedno večjo vzgojno in fizio
loško vrednost.

Teoretično smo torej na dobri 
poti, dejanski rezultati pa so odvisni 
od predanosti učiteljev in od pogo
jev za delo. Od urejenih igrišč, snaž
nih telovadnic, telesni vzgoji naklo
njenih direktorjev in neprestano raz
vijajočih se učiteljev je odvisno ali 
bodo ure telesne vzgoje in športa 
resnično koristne ali neučinkovite, 
puste ali radostne, privlačne ali od
bijajoče. Ce bi jih imeli absolventi 
šol nekoč v slabem spominu, bi bilo 
v tem znamenje, da smo bili po
vršni v opravljanju zelo važnih 
dolžnosti do mladine.

Drago Ulaga

MATEMATIČNA IN FIZIKALNA 
POSVETOVALNICA

Strokovni aktiv matematikov in 
fizikov v Ljubljani je ustanovil ma
tematično in fizikalno posvetovalni
co za reševanje strokovnih, metodič
nih in drugih problemov za vse, ki 
poučujejo ta dva predmeta na gim
nazijah in drugih srednjih šolah. 
Pismena vprašanja pošiljajte na 
»Matematično - fizikalno posvetoval
nico«, VPŠ, Ljubljana, Šubičeva ul.; 
odgovori pa bodo objavljeni v »Pro
svetnem delavcu«, »Matematičnem 
listu« ali »Sodobni pedagogiki«.

Aktiv matematikov in fizikov 
Ljubljana

K strokovnim počitniškim tečajem
Ministrstvo za prosveto je v po

čitnicah organiziralo vrsto strokov
nih tečajev za učitelje na nižjih 
gimnazijah in sedemletkah. S tem je 
bilo ustreženo vsem, ki smo bili 
spričo razvoja našega šolstva v zad
njem času prisiljeni, da se speciali
ziramo za pouk posameznih predme
tov, pri tem pa se znašli pred pre
cejšnjimi težavami. Časovna odmak
njenost od našega študija na učite
ljišču, kopica ljudskoprosvetnih na
log takoj po vojni, poglabljanje v 
nelahke didaktične probleme osnov
nega pouka in vzgoje, pomanjkanje 
strokovne literature, to so bili glavni 
momenti, ki so nas zadržali pri si
stematični pripravi za našo novo 
nalogo. Zato smo prepričani, da so 
letošnji tečaji marsikomu izmed nas 
zelo olajšali dosedanje, včasih pre-

novoletni jelki
stavimo tudi drvarja. Naj jim govori 
v katerem koli narečju, veseli ga 
bodo. Veseli bodo tudi kmetice, ki 
naj pride na oder po kmečko na
pravljena z jerbasom na glavi ali s 
košem na ramah in naj jim s pri
mernim nagovorom odda svoje da
rove.

Cim bolj bo nastopajoča oseba 
naša, tem bolj je bodo otroci veseli.

Pri slavju novoletne jelke upo
števajmo tudi prizore iz narodno
osvobodilne borbe. Zamishmo si 
gozdno jaso, na kateri počivajo bor
ci, vsi prezebli so, ogreje jih prihod 
kurirja, ki jim prinaša novoletne 
pozdrave in darila. Lahko si zamisli
mo tudi prizor v oglarski koči, kjer 
borci ob plapolajočem ognju v pogo
voru z oglarji obujajo spomine na 
svoje drage. Mnogo je takih prizo
rov samo nekoliko iznajdljivosti je 
treba, pa bo slavje novoletne jelke 
prikazano primerno času in otroko
vemu čustvovanju.

Na slavju novoletne jelke je tre
ba predstaviti tudi prizadevanja na
šega delovnega človeka. Najlepše bo, 
če bomo izhajali iz naše petletke. 
Tako lahko prikažemo potek dela v 
taki tovarni ah delavnici, ki je po
vezana z življenjem otroka in, če 
je le mogoče, tudi s slavjem novo
letne jelke. Recimo: otrok je dobil 
za dar igračko. Pusti jo na tleh. Ma
ti pride in mu pove, kohko je imela 
truda delavka, ko je izdelovala to 
igračko in kako bi ji bilo hudo, če 
bi videla, kako je otrok ravnal z njo. 
Otrok spozna svoje nepravilno rav
nanje, ga obžaluje in popravi. Slavje 
novoletne jelke lahko tudi poživi
mo s priložnostno deklamacijo, kate
re osrednja točka naj bo petletka.

Cas hiti, slavje novoletne jelke se 
približuje, hitimo tudi mi in pri
pravljajmo se nanj, da bomo čim 
več veselja pripravili našim otrokom.

V. T.

ČRNA GORA NAS JE PREHITELA
Iz Pljevlja nam sporočajo, da so, 

tam v novembru odprli prvi klub 
prosvetnih delavcev v LR Črni gori.

V klubu bodo prosvetni delavci 
izmenjavali svoje delovne izkušnje. 
Ker razpolaga klub s knjižnico in 
čitalnico, bo olajšano tudi strokovno, 
kulturno in ideološko delo. V načrtu 
imajo seveda tudi organizacijo pri
jetnega družabnega življenja.

■cej mučno delo pri zbiranju učnega 
gradiva in metodičnih prijemov. 
Najvažnejše pa je, da bodo tečaji 
brez dvoma bistveno pripomogli h 
kvahtetnemu ^vigu našega splošno- 
obveznega šolstva t. j. k občeizobraz- 
benemu nivoju ljudskih množic. Zato 
smo naši ljudski oblasti, posebej še 
Ministrstvu za prosveto prav hva
ležni, da je zgrabilo problem kadrov 
za sedemletke tako široko.

Ne bilo bi pa odveč, če bi se 
spomnila še na risanje! Za pouk ri
sanja je na nižjih gimnazijah in na 
sedemletkah menda najbolj mače
hovsko poskrbljeno. Strokovnih ka
drov za to stopnjo skoraj ni, in če 
ima šola vsaj dobrega »samouka«, 
je kar na konju. Učitelj, ki mora 
svoj predmetnik zakrpati z risanjem, 
je pogosto v neprijetnem položaju, 
risarsko znanje pa pogreša tudi že 
takrat, kadar bi rad — zaradi po
manjkanja drugih učil — izdelal na 
'tabli ali na papirju sliko kot pona
zorilo (n. pr. zgodovinski grafikon, 
geografsko skico, folklorni objekt, 
anatomski detajl in pod). Kdor služ
buje na podeželju, ve, kakšna je za
drega, kadar je treba izdelati okusen 
plakat za kulturno prireditev ali pa
role in dekoracijo za šolske prostore, 
da o improvizaciji slikanih rekvizi
tov na ljudskih odrih niti ne govo
rim. Zato mislim, da bi bilo koristno, 
če bi bil poslej tečajnikom na raz
polago del popoldanskega ali večer
nega časa kurz iz risanja ozir. sli
kanja. Tako bi bilo omogočeno vsem, 
ki imajo voljo in osnovno znanje, 
manjka pa jim le še nekoliko spret
nosti in -tehničnih prijemov, da iz
popolnijo svoj strokovni tečaj tudi 
v to smer.

NAROČNIKOM
»PROSVETNEGA DELAVCA«
S to številko zaključujemo prvo 

leto izhajanja »Prosvetnega delav
ca«, glasila sindikata prosvetnih de
lavcev Slovenije. Uredniški odbor in 
uprava sta se vse leto trudila, da bi 
glasilo čimbolj zadovoljilo naročni
ke, premostila sta mnogo zaprek in 
vkljub- temu, da precejšnje število 
naročnikov ni izpolnilo svojih dolž
nosti do lista, ker so naročnino po
zabili poravnati, je list redno izhajal 
Prosimo vse zamudnike, da čimprej 
poravnajo zaostalo članarino. Poseb
no opozarjamo na to med drugimi 
tudi uprave šol in sindikalne po
družnice

Ker bomo v letu 1951 povečali 
obseg lista, ki bo še vedno izhajal 
štirinajstdnevno na štirih pa tudi na 
šestih straneh, smo primorani dvig
niti naročnino za 1. 1951 od 80 din na 
100 din.

V letu 1951 bomo dostavljali list 
samo onim, ki bodo predplačali vsaj 
polovično naročnino (50 din) do 15. 
januarja 1951.

Javite nam pomote v naslovih. 
Kdor do 1. I. 1951 ne bo glasila od
povedal, ga bomo smatrali za naroč
nika še v nadalje.

Vse podružnice sindikata učite
ljev in profesorjev so obvezni naroč
niki glasila.

Uprava »Prosvetnega delavca«

POZIV
Podružnični blagajniki, takoj 

naročite pri Republiškem odbo
ru članske znamkice!
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Izpremenjeno finančno poslovanje v sindikalnih organizacijah
S sklepom XII. plenuma CO-ZSJ 

sta izpremenjena dosedanji način 
financiranja sindikalnih organizacij
skih edinic in dosedanji način fi
nančnega poslovanja v njih. Za fi
nanciranje se ukinja dosedanje raz
deljevanje članarine, od katere so 
zadržavale podružnice za sebe 35 % 
(t. j. 30 % za 3 fonde po 10 % za 
vsakega in 5 % za svoje potrebe), 
ostalih 65 % pa so predajale CO- 
ZSJ, ki je’iz tega vzdrževal sebe in 
z dotacijami ostale forume ZSJ. Na
mesto tega načina se uvaja vzdrže
vanje sindikalnih 'organizačnih edi
nic v okviru kvot, t. j. določenih % 
vplačane članarine, in na podlagi 
proračunov, ki ga sestavi vsaka po
družnica sama. Kvote določa posa
meznim forumom za vse leto vna
prej centralna uprava dotičnega sin
dikata po izkazanih potrebah posa
meznih edinic.

To je prva osnovna razlika v 
novem finančnem poslovanju. Druga 
razlika pa je v postppanju s član
skimi znamkicami. Doslej je te ku
povala podružnica na pošti z zne
skom 65 % v dotičnem mesecu po
brane članarine, odslej pa jih bodo 
imele podružnice same v zalogi.

Kakšno naj bo finančno poslova
nje ob teh dveh razlikah in razlikah, 
ki so njune posledice, nam povedo: 
»Pravilnik o finančnem poslovanju 
sindikalnih organizacij«, »Pravilnik o 
delu in dolžnostih finančnih nadzor
stev sindikalnih organizacij«, »Na
vodila za finančno poslovanje po
družnic, krajevnih odborov in sindi
kalnih svetov«, ki jih je izdal CO- 
ZSJ in sta jih priobčila »Rad« od 
30. okt., v slovenščini pa v svoji pri
logi »Delavska enotnost« od 24. nov. 
t. L, in pa določila, ki jih daje cen
tralna uprava vsakega sindikata za 
svoje edinice.

Med temi zadnjimi odločbami je 
najvažnejša osnovna razdelitev kvot, 
ki jih je za leto 1951 razdelila naša 
centralna uprava tako, da zadrži po
družnica za sebe kvoto ... 50 % 
preda pa:
sindikalnemu svetu kvoto . 5 %
in za višje forume kvoto . 45 %

Skupaj . 100 %

Kako naj ravna s temi kvotami 
podružnica, ki pobira članarino 
v 100 %?

1. S kvoto 50 % krije podružnica 
vse svoje izdatke po letnem prora
čunu, in sicer za potrebe: a) osebne, 
b) materialne, c) za nepredvidene 
stroške, d) za investicije, e) za pod
pore članstvu in f) za kulturno- 
prosvetno in fizkulturno delo. Iz 
naštetega vidimo, da je v e) in f) 
s predračunom tudi dana možnost za 
kritje izdatkov, ki so doslej bili ve
zani na fonde, vendar pa po novem 
vsote za te izdatke niso določene z 
10 %, pač pa jih določajo faktične 
potrebe, pokazuje pa predračun.

2. Kvoto 5 % članarine predaja 
podružnica svojemu SS.

3. Kvoto 45 % za višje forume pa 
v našem sindikatu RO. razen na ob
močjih, ki jih izloči v tem pogledu 
RO v smislu čl. 14 Prav. o fin. po
slovanju.

Vse kvote pa mora vsebovati 
podružnični predračun kot izdatke, 
ker bo predvidel v dohodkih člana
rino v 100 %.

Kvote, ki jih podružnica predaja 
(torej pod 2. in 3.), mora predati 
najkasneje do 5. v vsakem mesecu 
za pretekli mesec, t. j. po odstotku 
od vse članarine, ki je bila vplačana 
v preteklem mesecu brez ozira na 
to, za kateri mesec je vplačana. (Pri
poročamo, da pobero blagajniki ta
koj vso zaostalo članarino in pridejo 
tako čimprej na čisto.)

Poleg 50 % ima podružnica še 
druge dohodke, ki jih mora pokazati 
v predračunu. V njeno blagajno se 
stekajo tudi: pristopnina (din 15.—), 
pri izdanju nove članske izkaznice 
kot duplikata za izgubljeno izkazni
co (din 15.—), za zamenjavo članske 
izkaznice s člansko knjižico (din 10), 
za izdajo duplikata za pokvarjeno 
člansko knjižico (din 15.—), za izdajo 
duplikata za izgubljeno člansko knji
žico (din 25.—). Aproksimativno mo
ra pokazati podružnica v svojem 
predračunu tudi te dohodke, prav 
tako tudi dohodke, ki bi tvorili re
zervni fond. Seveda pa morajo za te 
in one biti v predračunu tudi iz
datki (za prve pod postavko »Sin
dikalni obrazci«).

Kako se potrjuje vplačilo člana
rine.

IZ CENTRALNE UPRAVE
»Prosvetni radnik«, organ CU - 

Sindikata prosvetnih delavcev Jugo
slavije, je z 12. številko z dne 15. 
junija 1950 prenehal izhajati.

Pozivamo vse naročnike, ki še 
niso poravnali naročnine ali pa sicer 
še dolgujejo upravi kak znesek, da 
takoj poravnajo zaostanek, pa naj 
bi bil ta še tako majhen. Denar je 
nakazati na Centralno upravo Sin
dikata prosvetnih delavcev Jugosla
vije, Beograd, Kralja Milutina 66 na 
čekovni račun 103-953-2014,

Prav tako naj se tudi vsi pover
jeniki za svoje terjatve obračajo na 
gornji naslov — toda samo še do 
31. decembra 1950.

Kakor doslej se tudi pri novem 
finančnem poslovanju potrjuje vpla
čilo članarine s člansikimi znamki
cami. Ker pa podružnica teh ne bo 
več dobivala na pošti z obračuna
vanjem 65 % članarine, pač pa jih 
bo imela na zalogi sama, preda bla
gajnik znamkico članu takoj, ko ta 
plača članarinoh

Znamkice za posamezne razrede 
(gl. v »Prav. o fin. poslov.«) prejme, 
blagajnik podružnice od RO, oziro
ma od pooblaščenega foruma na pod
lagi naročilnice, ki jo dostavi foru
mu, ki jo oskrbuje z znamkicami. 
Znamkice se naročajo za tri mesece 
vnaprej, v izjemnih primerih tudi v 
toku dotičnega četrtletja. Znamkice 
se prejemajo na posebno potrdilo, ki 
ga omenjamo med obrazci za blagaj
niško poslovanje.

Po sklepu XII. plenuma CO-ZSJ 
so članske znamkice vrednostni pa
pir. Zato so vsi forumi dolžni po
svetiti največjo pozornost manipuli
ranju z njimi ter voditi točno evi
denco o njihovi porabi, člani pa so 
osebno zainteresirani na tem, da jih 
ne izgubljajo in da jih vlepljajo ta
koj po prejemu v svoje članske iz
kaznice ali knjižice.

V podrobnosti o novem finančnem 
poslovanju se na tem mestu ne bo
mo spuščali, saj je besedilo odločb 
vsakomur dostopno vsaj v prilogi 
omenjene številke »Delavske enot- 
enotnosti«,» opozarjamo le še na to, 
da moramo poznanje teh odločb 
smatrati za obvezno za vsakega 
blagajnika in vsakega člana finan. 
nadzorstva pa tudi za vsakega pred
sednika in tajnika, da vedo za svoje 
pravice in dolžnosti po njih. Vendar 
pa hočemo še posebej opozoriti na 
predračun in njegovo sestavljanje.

Predračun (proračun).
Predračun, ki velja od 1. januarja 

do 31. decembra, sprejemajo pravi
loma vse organizacije na svojih let
nih občnih zborih (čl. 2 Prav. o fin. 
poslovanju). Ker za leto 1951 to ne 
bo mogoče, velja izjema, da bodo 
poslovale organizacije do svojega 
občnega zbora po začasnih predra
čunih, katere sprejmejo njihovi 
upravni odbori. Veljaven pa je pred
račun šele, kadar ga potrdi RO.

Predračun sestavlja odbor ali 
predsedstvo na podlagi blagajniko
vih podatkov. Vsekakor naj bo pri 
sestavljanju zastopano tudi finančno 
nadzorstvo, čigar naloga je kontroli
rati, ali se ravna finančno poslova
nje organizacije po odobrenem pred
računu.

Od pravilnosti sestavljanja pred
računa zavisi možnost pravilnosti 
vsega finančnega in blagajniškega 
poslovanja. Pravilno sestavljen pred
račun je za upravo in za blagajnika 
vsake organizačne edinice kažipot za 
vse finančno poslovanje v edinici. 
Poznavajoč važnost pravilno sestav
ljenega predračuna je izdal GO-ZSS 
poseben razpis, ki sta mu priložena 
po 2 obr. za predračun po vzorcu, 
predpisanem od CO-ZSJ, in še po
sebna pojasnila k predračunu. Ta 
razpis s prilogami prejmejo tudi vse 
naše podružnice in ostali forumi, ki 
sestavljajo predračun. Dela naj se 
lotijo takoj!

Pri sestavljanju je predvsem važ-. 
no, da se pravilno ugotove dohodki, 
t. j. predvidena povprečnina v letu 
vplačane članarine in vpisnine, do
hodki od zamenjave članskih izkaz
nic in knjižic, eventualni rezervni 
fond in morebitni drugi dohodki. 
Vsota vseh dohodkov skupaj je pod
laga za izdatke, ki naj se praviloma 
krijejo z dohodki. V izdatkih obsega 
part. VIII. 50 % vse predvidene čla
narine v part. I. 1. dohodkov, t. j. 
kvote za ostale forume, ostala raz
lika pri dohodkih pa se razdeli na 
part. I.—VII. izdatkov.

Za podlago predračuna naj se 
kolikor mogoče natančno preraču
najo vsi dohodki in izdatki, ker je 
gledati na to, da se finančno čimbolj 
osambsvoje in okrepe osnovne orga
nizacije, kar bo članstvu le v korist. 
Pri izdatkih naj se določijo potrebni 
izdatki in se pravilno porazdele po 
partijah in pozicijah. Čl. 19 Prav. 
o fin. poslov, sicer dovoljuje virma
ne, čl. 21 predvideva celo naknadne 
kredite, smatramo pa, da pri pre
udarno in dobro premišljeno sestav
ljenem predračunu ne bodo potrebni 
med letom ne ti ne oni. Točnejša na
vodila posnamete lahko tudi iz Po
jasnil k proračunu podružnic, ki jih 
je izdal GO-ZSS.

Obrazci za finančno poslovanje.
Zaradi olajšanja poslovanja na

vajamo v naslednjem pregled obraz
cev, ki jih bodo blagajniki potrebo
vali. Ti so:

Pristopnica. Potrebujejo jo po
družnice. Pristopnice so v mehko 
vezani knjižici s 50 listi (za 25 pri
stopnin) in perforirane tako. da se 
potrdilo lahko iztrga.

Potrdilo in obračun za poslane 
znamkice. Mehko vezana knjižica s 
25 listi v triplikatu, prva dva lista 
sta perforirana. (S to tiskovino po
slujejo podružnice le posredno, ka- 
(lar prejemajo znamkice.)

Obračun o sindikalnih znamkicah
obstoja iz posameznih listov. Po
družnica popolni na koncu vsakega 
meseca po dva primerka, katerih 
enega zadrži zase, drugega pošlje 
RO, oziroma forumu, ki jo oskrbuje 
z znamkicami, skupno z mesečnim 
finančnim poročilom.

Finančno poročilo na posameznih 
listih. Podružnica ga sestavi konec 
vsakega meseca v dveh izvodih in 
postopa z njim kakor z obračunom 
o sindikalnih znamkicah. Pripomba: 
Ta tiskovina se razlikuje od doseda
njega »Fin. izveštaja«, ki naj ga 
rabijo podružnice še nadalje le kot 
svojo blagajniško knjigo, če nimajo 
posebne.

Vse tiskovine dobe podružnice 
proti plačilu od RO, izdatke zanje 
krijejo iz predračunske postavke 
»Sindikalni obrazci«. ,

Razen gornjega vodijo podružnice 
še kartoteko članstva, evidenco o 
pristopnicah in član. izkaznicah ter 
o njihovi izdaji in zamenjavi, evi
denco o zamenjavi članskih izkaznic 
za članske knjižice in o izdajanju 
duplikatov. Ob preselitvi člana iz
dajo temu potrdilo o članstvu z na
vedbo vplačane članarine do prese
litve ter napravljajo četrtletna poro
čila o izvrševanju predračuna (čl. 32 
Prav.. o fin. poslov.). Kadar se bla
gajna predaja in jo prevzema nov 
blagajnik, se napravi o tem zapisnik, 
njegov prepis se dostavi RO.

Vse to delo je za podružnice ob
vezno. Roki za pošiljanje in dostav
ljanje pa so ti:

a) kvoti (5 % SS in 45 % člana
rine višjim forumom) do zaključno
5. vsakega rheseca za pretekli mesec;

b) potrdilo in obračun za poslane 
znamkice takoj po prejemu;

c) obračun o porabi sinidikalnih 
znamkic in mesečno finančno poro
čilo najkasneje do 5. vsakega mese
ca za pretekli mesec;

č) trimesečno poročilo o izvrše- 
nju predračuna do 5. v mesecu po 
zaključenem četrtletju (5. IV., 5.
VII., ................. ) skupno z zapisnikom
seje, ki je obravnaval izvršenje pred
računa.

Ker se bodo v našem sindikatu 
mnogi okrajni odbori ukinili, bodo 
nove podružnice tudi pri blagajni
škem poslovanju vezane naravnost 
na RO, zato se obračamo s temi na
vodili v glavnem le na podružnice. 
Težina vsega navedenega dela bo na 
podružničnem blagajniku, na njem 
bo tudi odgovornost. Zato naj: izbero 
ali določijo podružnice za svoje bla
gajnike osebe, ki se bodo zavedale 
važnosti te funkcije in svoje odgo
vornosti.

Ocenjevanje pedagoškega dela

1 Članarina se plačuje po posa
meznih razredih glede na višino za
služka; za zaslužek pa se smatrajo 
vsi dejanski prejemki, tudi vse stal
ne doklade razen doklad za otroke.

Niz uredb, ki so izšle po III. Ple
narnem zasedanju CK KPJ jasno 
dokazuje, da se bodo uresničile be
sede tovariša Tita, ki jih je izrekel 
mladim učiteljem v začetku januar
ja: »Zagotavljam vam, da bomo
dvignili ugled učiteljev in izboljšali 
njihov položaj.«

Na nas samih je sedaj, kako se 
bodo te uredbe izvajale v praksi. To 
vprašanje pa je neposredno poveza
no z ocenjevanjem pedagoškega de
la, ki predstavlja problem zase.

Čimbolj je neko delo komplicira
no, tem večje napake so možne pri 
ocenitvi takega dela.

Kako so ocenjevali učiteljevo de
lo v preteklosti?

To ocenjevanje se je najvidneje 
odražalo v številkah: 5, 4, itd., poleg 
katehetskih odgovorov šolskih nad
zornikov v Ocenjevalnih listih. Tak 
način ocenjevanja je bil povsem raz
umljiv, saj se je dala pokornost ali 
nepokornost, oziroma vsaj indife
rentnost do posameznih režimov naj
jasneje izraziti s suho številko. Pre
vladovale so petice!

Kako pa je 2 ocenjevanjem uči
teljevega dela na današnji stopnji 
razvoja našega šolstva?

Tudi na tem področju smo bi
stveno napredovali, posebno v zad
njem času:

1. Odpravili smo ocenjevanje s 
številkami; pedagoškega dela ne mo
remo oceniti z eno besedo.

2. Uvedli smo ocenjevanje v obli
ki analize dela s poudarkom na do
brih oziroma slabih straneh dela. 
Zal so te »analize« do sedaj še vse 
preveč šablonske in močno podobne 
odgovorom v Ocenjevalnih listih 
bivše Jugoslavije.

Iz tega sledi: čim bolj je neko de
lo mnogostransko, tem več kvalitet 
mora posedovati tisti, ki želi to delo 
opazovati in ocenjevati in s tem 
usmerjati.

Od pravilne ocenitve dela je 
namreč odvisno, ali se bodo utrje
vale napake dosedanjega dela, ali pa 
se bodo razvijale dobre strani dela 
in tiste metode, ki so bile uspešne, 
saj jih potrjujejo delovni efekti, ne 
pa samo trditve.

Dotaknil bi se tudi vprašanj na 
drugi strani sedanjih Ocenjevalnih 
listov. Ta vprašanja se mi zdijo od
več. Tistemu, ki mu je ocenjevanje 
poverjeno, naj ne bi bila taka vpra
šanja potrebna.

3. S prenosom kompetenc višjih 
upravnih organov na nižje upravne 
organe, so dobili glavno besedo pri 
ocenjevanju tisti, ki tudi edini mo
rejo s pomočjo inšpektorjev resnič
no oceniti učiteljevo delo (v kolikor 
se vanj sploh poglabljajo), to je ne
posredni predpostavljeni: upravitelji 
in ravnatelji.

4. Izhajajoč iz skupnih smotrov, 
je dejstvo, da dobiva ocena posa
meznega pedagoškega delavca vse 
bolj kolektivni značaj. To se pravi, 
da je ocena posameznika v neki me
ri tudi ocena delovnega kolektiva 
tiste ustanove.

Zavest skupnih smotrov in zmaga 
nad egoističnimi težnjami posamez
nikov sta dva faktorja, ki bosta še 
odločilno vplivala na razvoj šolstva 
v bodočnosti.

5. Ocena je postala osnova za 
vrednotenje posameznika, upošteva
joč pri tem načelo socialistične 
družbe: »Vsakomur po njegovem de
lu!« To načelo pa bo marsikje še 
zaostriti.

Važnost pravilnega ocenjevanja 
dela je tov. Djilas poudaril z nasled
njimi besedami: »Na splošno je ve
čina ljudi dobra in poštena, malo
pridneži pa se lahko skrivajo med 
njimi samo, če zaviramo iniciativo 
dobrih in mečemo vse v en koš.«

V preteklosti smo pogosto zavra
čali poštene ljudi, ki so dobrona
merno omenili to ali ono napako. 
Pokazati na napake ni nepošteno, 
pač pa je nevarno, precenjevati 
uspehe ali zavestno molčati o na
pakah. Prav zato, ker je to v resnici 
»samo ob sebi umevno«, tega nismo 
opazili. Tako je ostal marsikdo, ki 
je hotel samo dobro, zagrenjen ob 
strani, čeprav bi lahko skupnosti za
radi svojih izkušenj mnogo koristil.

Vzrok temu ravnanju je iskati 
predvsem v pomanjkanju strokovnih

sposobnosti, za katerimi se žal pre- 
pogostokrat skriva politični karie
rizem manjšega obsega, kar pa nje
gove kvarnosti prav nič ne zmanj
šuje. Gre za tiste ljudi, ki si domiš
ljajo, da bodo zaradi svoje dozdevne 
»politične zanesljivosti« odločali tudi 
o takih rečeh, za katere nimajo prav 
nobene kvalifikacije. Saj je povsem 
razumljivo, da ne moreš dati druge
mu tega, česar sam nimaš. Človek, ki 
vidi v nekem položaju samo položaj 
in priliko za osebno uveljavljanje 
ne pa večje odgovornosti, predvsem 
pa še večjega, vztrajnejšega in po- 
žrtvovalnejšega dela, ne more doseči 
osebnega zadovoljstva in sreče, saj 
mora spoznati, da postavljeni nalogi 
ni kos in da bi bilo bolje zanj in 
za skupnost, ko bi ostal pri svojem 
poslu.

Vsakdo, torej tudi že upravitelj 
osnovne šole, se mora zavedati, da 
se z dekretom ne more dati resnične 
avtoritete nikomur, ta pa je za 
uspešno delo neobhodno potrebna. 
Vsi, brez izjeme, resnično priznava
mo le. ocene avtoritativnih ljudi, pa 
bodi njih ocena pozitivna ali nega
tivna.

Samo z nesebičnim, poštenim in 
vztrajnim delom si človek pridobiva 
kvalifikacije, ki so podlaga vsaki 
avtoriteti, kajti tako imenovano zlato 
pravilo mehanike velja brez izjeme 
tudi za življenje.

Nikoli pa seveda ne smemo za
menjavati znanstveni svetovni nazor 
s »politično zanesljivostjo«. Iz prve
ga izhaja avtomatično volja do po
štenega dela za skupnost, iz druge 
pa samo koristolovstvo. Med obema 
je torej bistvena razlika!

Prešel bi na drugo vprašanje, ki 
je tesno povezano z ocenjevanjem 
pedagoškega dela.

Čim bolj je neko delo kompli
cirano, tem bolj mora biti vodstvo 
specializirano.

Prepričan sem, da bi se speciali
zacija vodstva tudi na šolskem pod
ročju vsestransko pozitivno odraža
la, kajti redki so ljudje, ki bi imeli 
zaželene politične in strokovne spo
sobnosti v taki meri, kot to zahteva 
praksa. Saj imamo podobno diferen
ciacijo vodstva v vsakem večjem 
podjetju, pri čemer pa enotnost pod
jetja vendarle ne trpi škode.

Čeprav so politične kvalifikacije 
v vsakem primeru primarne, so brez 
strokovnih sposobnosti za šolsko 
prakso nepomembne, kot so nepo
membne strokovne kvalifikacije brez 
političnih. To pa je v zvezi z oce
njevanjem in usmerjanjem pedago
škega dela ogromnega pomena.

Ustavil bi se še pri ideološko- 
strokovnem izpopolnjevanju učite
ljeve izobrazbe, ki je poleg praktič
nega dela v razredu drugi sestavni 
del učiteljeve ocene.

Žal je še dosti pedagoških delav
cev, ki so prepričani, da sO tedaj, 
ko so opravili diplomske izpite, za
ključili s svojo teoretično izobrazbo. 
Vse premalo pedagoških delavcev 
se zaveda, »da se naše znanje raz
vija hitro in brez prestanka. Pona
vadi sploh ne pomislimo, kaj pome
ni ta hitrost v napredovanju zna
nosti. Danes znajo ljudje več kakor 
včeraj. Mogoče je in verjetno, da bo
do pisali že po krajšem presledku 
vsa poglavja drugače; to pa ne zato, 
ker bo naše današnje znanje za
vrženo kot krivo, ampak zato, ker 
ga bo zamenjalo še popolnejše zna
nje. To ne bo poraz, ampak nova 
zmaga znanosti. Pri vsem tem pa 
bo naše današnje znanje važna eta
pa na poti, po kateri se človeštvo 
približuje vse popolnejši resnici,^ saj 
ravno iz tega, kar danes človeštvo 
zna, raste tisto, kar bo spoznalo 
jutri.« (V Saf. — Zagadka žizni.)

Kdor pa se teh dejstev ne zave
da, ta nujno zaostane.

Napori republiških forumov za 
širše sodelovanje pedagoških delav
cev v pedagoškem tisku, ostajajo 
še vedno brez pravega odziva. Mno
go je vzrokov zato, vsi pa izvirajo iz 
preteklosti.

Po osvobojenju, ko je bilo kon
čano obdobje »svobodne konkuren
ce« tudi na šolskem področju in se
daj, ko je konec nekritičnega šablon
skega prikrojevanja po SZ in brez
dušnega diktiranja, je, mislim, čas,

ko bi lahko vsakdo prispeval po 
svojih močeh k naši pedagoški teo
riji, ki ima v preteklosti častno tra
dicijo v svojih progresivnih smotrih 
in stremljenjih.

Na vprašanje v Ocenjevalnih li
stih, kako se pedagoški delavec ideo- 
loško-strokovno izpopolnjuje, pa na
letimo žal skoraj, vedno na enak od
govor: Na sindikalnih študijskih se
stankih in z individualnim študijem.

Toda kakšen je ta individualni 
študij, ki bi se naj razvijal pred
vsem v razčiščevanju problemov, ki 
jih nešteto prinaša vsakdanja praksa?

V zvezi z navedenim in v smislu 
sklepov I. Pedagoškega kongresa 
LRS tč. 3 (prvi odstavek), bi predla
gal, da naj bi Ministrstvo za prosve
to poleg dosedanjih oblik ideološko- 
strokovnega študija pedagoških de
lavcev določilo še naslednje:

Vsak pedagoški delavec se naj 
med šolskim letom še posebej po
sveti preučevanju katerega koli pe
dagoškega vprašanja iz vsakdanje 
šolske prakse. V času velikih počit
nic (s tem bi tudi opravičili dvome
sečni dopust!) pa bi naj vsakdo 
preštudiral in resumiral svoja opa
zovanja ter o tem izdelal pismeni 
elaborat določenega obsega. S tem 
bi vsakdo dokazal, da je res delal na 
izpopolnjevanju svoje ideološko - 
strokovne izobrazbe. Pregled elabo
ratov naj bi poverflo Min. za pro
sveto sekcijam Pedag. društva, ki bi 
nato ministrstvu predlagale ocene 
izdelkov, ki bi bile istočasno sestav
ni del letne učiteljeve ocene. Naj
boljša dela bi ped. tisk objavljal in 
s tem zopet povezoval teorijo s 
prakso.

V LRS je ca 5000 učiteljev in 
srednješolskih profesorjev. Ali ne bi 
bil to pomemben prispevek k naši 
pedagoški teoriji? S tem bi dobila 
slovenska pedagogika tiste korenine, 
ki so ji potrebne in ki jih vsi po
grešamo.

Vem, da bo ta predlog naletel na 
ugovore!

Najprej bodo ugovarjali tisti, ki 
se niso nikdar zavedali vzvišenosti 
pedagoškega poklica. Rekli bodo: 
»Kaj pa je še tebe treba bilo...« 
Drugi bodo zopet mnenja, da bi taki 
prispevki predstavljali »Savremeno 
školo«, »Sodobno pedagogiko« etc. v 
drugi obliki. Tretji bodo prepričani, 
da bi bili ti prispevki v večini pri
merov tako ničevi, da bi bili brez 
pomena. (Ti so podobni dijaku, ki 
mi je odgovoril, da je atom tako 
majhen, da je njegova velikost ena
ka ničli.) Nekateri pa bodo predlog 
zavrnili z besedami: »Vse, kar je 
prisiljeno, je slabo«, itd., itd.

Dejstvo je, da se odloči v življe
nju skoraj vsak za lažjo pot. V zvezi 
z gornjim je lažja sedanja, težja bi 
bila predlagana pot. Tovariš dr. Jože 
Potrč pa je v zvezi s tem nekoč 
dejal: »Naš uspeh bo nujno za visel od 
količine in kakovosti vloženega dela.«

Sam bom zaključil z naslednjim:
Vsak predlog ima nedvomno več 

ali manj slabih oziroma dobrih stra
ni. Gre torej za to, da sprejemamo 
take predloge, pri katerih pozitivna 
stran prevladuje. Pri vsem pa ne 
smemo zamenjati bistva s formal
nostjo, ker bi sicer zagrešili naj
večjo napako, ki je možna.

Širec J.
NAROČNIKOM

»SODOBNE PEDAGOGIKE«
Te dni smo razposlali opomine 

vsem, ki za 1. 1950 niso v redu po
ravnali naročnine. Ker je vsakemu 
pedagoškemu delavcu strokovno gla
silo neobhodno potrebno za njegovo 
nadaljnje strokovno izpopolnjevanje, 
pričakujemo od vseh, ki so med 
zamudniki, da bodo takoj nakazali 
dolžne zneske po priloženi položnici 
in bodo s tem vsaj sedaj., čeprav z 
zamudo, pokazali pravi odnos do 
svojega strokovnega lista.

Preberite opozorilo v številki 9 
— 10, ki je te dni izšla! V letu 1951 
bomo namreč upoštevali samo tiste 
naročnike, ki bodo najkasneje do 10. 
januarja 1951. 1. predplačali vsaj po
lovično naročnino. Ta znaša zaradi 
povečanega obsega časopisa celoletno 
150 din. Poznejših naročil in vplačil 
ne bomo upoštevali.

Uprava Sodobne pedagogike

Urejuje uredniški odbor. Odgovorni urednik Jože Zorn. Uredništvo in uprava Ljubljana, Miklošičeva 22/11. Telefon 45-86. Letna naročnina din 80.—. številka čekovnega računa S04-90321-10 
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